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Megoldódott a fogyatékkal élők nappali ellátása Békéscsabán

Fontos döntések előtt áll az Országgyűlés

Netrevalók: Diákok tanítják az 
időseket digitális ismeretekre Lesz őszi lomtalanítás Békéscsabán

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

Az idősek digitális tudásá-
nak fejlesztését célozta meg 
a múlt év novemberében, 
a Magyar Telekom és a Fő-
városi Szabó Ervin Könyv-
tár közös kezdeményezé-
sével, elsőként Budapesten 
elindult Netravalók program, 
amelynek célja, hogy a di-
gitális ismeretekkel kevés-
bé rendelkező társadalmi 
csoportok is megismerjék 
és használják a technológia 
nyújtotta lehetőségeket. Áp-
rilis óta, a program része-
ként a Békés Megyei Könyv-
tárban is önkéntes diákok 
oktatják az időseket. A rész-
letekről Varga Tamás alpol-
gármestert és Juhász Zol-
tánt, a könyvtár igazgatóját 
kérdeztük.

Az okoseszközök és az online 
világ az idősek számára sok 
nehézséget okozhat, míg a 
fiatalok már ebbe nőttek bele, 

nekik mindez természetes. 
A fővárosi pozitív tapaszta-
latok alapján az Informatikai 
és Könyvtári Szövetség idén 
márciusban országos szintre 
terjesztette ki a Netrevalókat. 
A program lényege az, hogy 
az iskolai, közösségi szol-
gálatot a középiskolások a 
csatlakozó könyvtárakban, 
megadott időpontokban telje-
síthetik úgy, hogy az idősek-
nek segítenek a digitális esz-
közök használatában. 

Varga Tamás hangsúlyoz-
ta: a Netrevalók az idősek és 
a diákok számára is remek 
lehetőséget kínál arra, hogy 
hasznosan töltsék el a sza-
badidejüket. A fiatalok segít-
ségével a digitális világban 
kevésbé jártasak is megta-
nulhatják az internet bizton-
ságos és egyszerű hasz-
nálatát. Az érdeklődők sze-
mélyre szabottan, a saját tu-
dásszintjük és érdeklődési 

körük alapján ismerkedhet-
nek meg az aktív eszköz- és 
internethasználattal, illetve a 
számukra hasznos digitális 
megoldásokkal. 

– A Minősített Könyvtár ki-
tüntető címet viselő közgyűj-
teményi intézmény, a Békés 
Megyei Könyvtár igyekszik fo-
lyamatosan bővíteni a szolgál-
tatásai körét; így csatlakozott 
a Netrevalók országos prog-
ramhoz is. Ezzel olyan szo-
ciális, edukációs, generáció-
kon átívelő feladatot vállaltak, 
amelynek révén a szépkorúak 
is megtanulhatják, hogyan 
kell az okoseszközöket hasz-
nálni. Egy telefonnal ma már 
nemcsak kommunikálunk egy-
mással, hanem többek kö-
zött vásárolunk, ügyeket in-
tézünk, buszjegyet veszünk, 
vagy akár időpontot foglalunk 
szakrendelésekre.

Rövidesen lomtalanítást szer-
veznek Békéscsabán – ezt 
október 16-án, a sajtó nyil-
vánossága előtt jelentette be 
Szarvas Péter polgármester 
és Holopné dr. Sztrein Be-
áta, a TAPPE Hulladékgaz-
dálkodási, Köztisztasági és 
Szolgáltató Kft. cégvezető-
je. A lakosok november 9-én 
Jaminában, Mezőmegye-
ren, Gerlán, Fényesen, illetve 
november 16-án a belváros-
ban tehetik ki a szabályok-
nak megfelelő hulladékokat.

Mint azt Szarvas Péter el-
mondta, Békéscsabán 2024-et 
megelőzően évente kétszer – 
tavasszal és ősszel – volt ház-
hoz menő lomtalanítás, erre az 
évre azonban csak egy ilyen 
alkalom volt kijelölve. A válto-
zást az okozta, hogy az idei 
hulladékgyűjtési naptár készí-
tésekor érvényes szabályozás 
egy lomtalanítási napot irányo-

zott elő, ezért csak a tavaszit 
tervezte be a szolgáltató. Ezt – 
a szabályozáson túl – az is in-
dokolta, hogy 2024 év elejétől 
már Békéscsabán is elérhető 
a hulladékudvar, ahová térí-
tésmentesen helyezhetik el a 
lakók év közben is a lomjaikat. 

A polgármester elmond-
ta: amikor a lakosok észlelték, 
hogy elmarad az őszi lomta-
lanítás, az önkormányzathoz 
fordultak. A hivatal azonnal re-
agált a megkeresésekre és 
megbeszélést kezdeménye-
zett a TAPPE Kft.-vel a helyzet 
megoldására.

– Rövid mérlegelés után a 
TAPPE Hulladékgazdálkodá-
si, Köztisztasági, Szolgáltató 
Kft. – mint a MOHU MOL Hul-
ladékgazdálkodási Zrt. szer-
ződött partnere – a lakossági 
igényekre és az önkormány-
zat kérésére válaszolva, ősz-
re is házhoz menő lomtalaní-
tási napokat jelölt ki, mégpedig 

november 9-ére és november 
16-ára – ismertette a tájékoz-
tatón Szarvas Péter.

A városvezető felhívta a fi-
gyelmet arra, hogy a lomtalaní-
tás után a rendrakás az önkor-
mányzatot terheli, amely több 
millió forintot igényel a büdzsé-
ből. Ezért ezúton is kéri a lako-
sokat, hogy fegyelmezetten, a 
szabályoknak megfelelően vé-
gezzék el a lomtalanítást.

Holopné dr. Sztrein Beáta 
cégvezető kiemelte, a lomtala-
nítás rendje, valamint a lomta-
lanítás során elhelyezhető és 
elszállításra kerülő hulladék 
szabályai nem változtak. A la-
kosok ezúttal is az elszállítás 
napjának reggelén hat óráig 
tudják kihelyezni a háztartás-
ban keletkező, nagy darabos 
hulladékokat, amelyek azon-
ban nem tartalmazhatnak ve-
szélyes anyagokat. 

Szarvas Péter polgármester és Holopné dr. Sztrein Beáta, a TAPPE Hulladékgazdálkodási, 
Köztisztasági és Szolgáltató Kft. cégvezetője adott tájékoztatást a részletekről

Április óta a Békés Megyei Könyvtárban önkéntes diákok oktatják az időseket; a részletekről 
Juhász Zoltán, a könyvtár igazgatója és Varga Tamás alpolgármester számolt be

Bő két hónap van hátra a 
2024-es évből, ez idő alatt az 
Országgyűlésnek több kér-
désben kell döntenie. Ezúttal 
erről, valamint a fogyaték-
kal élők nappali ellátásának 
ügyéről beszélgettünk Her-
czeg Tamás országgyűlési 
képviselővel. 

– Számos jogszabályt módo-
sít és alkot az Országgyűlés 
a várhatóan december 20-
áig tartó jelenlegi ülésszak-
ban. Melyeket emelné ki 
ezek közül? 

– A teljes magyar társa-
dalomra vonatkozó, kiemel-
ten a gazdaság és a vállalko-
zások számára fontos dön-
tés meghozatala előtt állunk. 

Rövidesen tárgyaljuk a 2025. 
évi költségvetést, amelyben 
az a célkitűzés is szerepel, 
hogy az ideihez képest jövő-
re a 3 és 6 százalék közöt-
ti sávba emeljük az ország 
gazdasági növekedését. Ha 
ez megtörténik, akkor lehető-
ség lesz néhány nagyon fon-
tos intézkedés bevezetésére. 
Ezek között szerepel a csa-
ládi adókedvezmény növelé-
se, amit a gyermeket neve-
lő családok 95 százaléka tud 
igénybe venni. Jelenleg egy 
gyermek után 10 ezer forint, 
2 gyermek után 40 ezer forint, 
3 gyermek után maximum 99 
ezer forint személyi jövede-
lemadó-kedvezmény vehe-
tő igénybe. Most két ütemben 

ennek a megduplázását ter-
vezi a kormányzat. Az elkép-
zelések szerint 2025 máso-
dik félévében lépne életbe az 
első ütem, és 2026 elejétől a 
második ütem. Szintén fon-
tos a Demján Sándor prog-
ram, amely a kis-, és közép-
vállalkozások számára pró-
bál majd részben tőke támo-
gatást, részben pedig nagyon 
kedvezményes kamatozá-
sú hitelt nyújtani. Széchenyi 
óta tudjuk, hogy a hitel szin-
te elengedhetetlen feltétele 
annak, hogy egy vállalkozás 
képes legyen a növekedés-
re. A Demján program célja 
az, hogy a kis- és középvállal-
kozások gazdasági növeke-
dést érjenek el. Ahogy Orbán 

Viktor miniszterelnök fogal-
mazott: fontos, hogy szintet 
tudjanak ugrani a vállalkozá-
sok, tehát, hogy bővíteni, fej-
leszteni tudjanak. Ez össze-
függ a minimálbér, a garan-
tált bérminimum és általában 
a jövedelmi viszonyok ala-
kulásával, javulásával is. Ha 
élénkül a gazdaság, az nyil-
ván nagyobb keresletet ered-
ményez a munkaerőpiacon. A 
nagyobb kereslet pedig azzal 
jár, hogy emelkednek a bérek. 
A jövedelmek tekintetében az 
idei adatok is biztatóak: a re-
álbér-növekedés várhatóan 
8–9 százalék lesz ebben az 
esztendőben.
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Békés Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara „ T B ” - S A R O K

Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság

Együtt erősebbek vagyunk a csalóknál!
Békés Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság

Tragédia is lehet egy tűzhelyen felejtett ételből

JóPálya – és a tiéd?! Így vehető igénybe a betegszabadság

Minden évben számos alka-
lommal van szükség tűzoltói 
beavatkozásokra a konyhák-
ban keletkezett tűzesetekkel 
kapcsolatosan. Fontos tud-
ni, hogy kis odafigyeléssel a 
baj minden esetben elkerül-
hető lenne! 

A jellemzően társasházi la-
kásokban előforduló hasonló 
esetek nagy részben a több-
emeletes lakóépületekben 
keletkeznek, ahol a füst a 
lépcsőházat pillanatok alatt 
elárasztva, a lakóközösség-
ben gyorsan nagy riadalmat 
okoz. A tűzoltók ezekben az 
esetekben a zárt lakásokba is 
behatolnak annak érdekében, 
hogy mindenki biztonságban 
kijuthasson és minél előbb 
meg tudják fékezni a lángokat, 
hogy a tűz ne okozzon kárt 
a szomszédos lakásokban. 
Ugyanakkor az elmúlt időszak-
ban egyre gyakoribbá váltak 
a kisebb nyári konyhákban, 
vagy főzésre használt mellék-
épületekben történő tűzesetek 
is, amelyek legtöbbször csak 
a tűzoltóknak köszönhetően 
nem torkolltak tragédiába, 
vagy jelentősebb tűzesetbe. 

A Békés Vármegyei Ka-
tasztrófavédelmi Igazgatóság 
továbbra is nyomatékosan ké-
ri a lakosságot, hogy mindig 
győződjön meg arról, a készí-
tendő étel a lakás elhagyá-
sát követően nincs-e kitéve 
hőhatásnak. Minden esetben 

ellenőrizzék, hogy már nem ég 
a gázláng, illetve a villanytűz-
hely biztosan kikapcsolt álla-
potban van. Ezzel komoly kár-
esetektől, személyi sérülések-
től óvhatjuk meg magunkat és 
embertársainkat! 

Tartsuk észben, hogy a tűz-
helyen és a sütőben lévő ételt 
soha ne hagyjuk őrizetlenül! El-
lenkező esetben akár nagyobb 
kiterjedésű tűz is lehet belőle. 
Fontos tanács, hogy a felhe-
vült, pattogzó olajat soha ne 
próbáljuk meg vízzel eloltani, 
mert ez komoly égési sérülé-
sekhez vezethet. Érdemes in-
kább fedőt tenni a meggyulladt 
ételre, és azonnal kikapcsolni 
a berendezést. Nem árt odafi-
gyelni a régi típusú gáztűzhe-
lyekre sem, mivel vagy nem 
rendelkeznek automata bizton-
sági elzáró szerelvényekkel, 

vagy azok már nem működ-
nek megfelelően. Ilyen eset-
ben egy forrásban lévő, kifu-
tó étel könnyedén elolthatja a 
gázrózsát, amely következté-
ben az el nem égett gáz egy 
apró szikra hatására robba-
nást eredményezhet.

Emellett célszerű és erő-
sen ajánlott füstérzékelő ké-
szülékek beszerzése és elhe-
lyezése fűtő- és főzőberende-
zések közelében! Ez ugyanis 
idejében felhívja a lakásban, 
házban élők figyelmét a baj-
ra, még abban az állapotban, 
amikor maga a tulajdonos is 
tud tenni a nagyobb probléma 
megelőzéséért. 

Ha azonban komolyabb bajt 
észlelünk, akkor azonnal tár-
csázni kell a 112-es segély-
hívót és kérni kell a tűzoltók 
segítségét. 

A család védelme ősi ösz-
tön: idősebb, védtelenebb, 
kevésbé tájékozott hozzátar-
tozóink számára kulcsfon-
tosságú, hogy odafigyeljünk 
és vigyázzunk rájuk. 

A KiberPajzs projektben 
résztvevő intézmények egy 
társadalmi összefogásra buz-
dító kampányt indítottak, 
melynek során számos is-
mert személy és tartalom-
gyártó osztja meg saját ta-
pasztalatait a kiberbiztonság 
témakörében. Ismerje meg 
a kezdeményezést, amely-
hez többek közt már olyan 
tartalomgyártók is csatlakoz-
tak, mint Görög Zita, Lakatos 
Levente, Gelencsér Tímea, 
Gym Suleiman, Csonka Ban-
di, Dezső Bence, Nagy Beni 
és Nagy Máté!

Talán nincs is feszültebb pil-
lanat annál, mint amikor egy 
telefonbeszélgetés során, egy 
kényelmetlenül sürgető hely-
zetben szembe találjuk ma-
gunkat azzal, hogy épp meg 
akarnak lopni bennünket. Majd 
rájövünk arra, hogy egyedül 
kell kezelnünk a problémát. Ez 
egy kikényszerített krízishely-
zet, amelyre azonnal reagálni 
kell, és ezt mindenki másként 
teszi. Ami közös lehet min-
denkinél az a görcsbe rándult 
gyomor.

A kibercsalók pont erre az 
érzésre apellálnak, és na-
gyon felkészültek. Taktikájuk 
az, hogy akár többszáz hívást 
is indítanak egy nap, amely 
során figyelmetlen vagy ma-
gányos áldozatot keresnek. 
Azonnal elemzik a reakcióit, 
a beszélgetésben kellemetlen 

környezetet teremtenek szá-
mára, megijesztik, manipu-
lálják, sürgetik és döntésre 
kényszerítik.

A pénzügyi csalások folya-
matosan nőnek, ma már na-
ponta egy lakás árát lopják el 
az online bűnözők, akik tele-
fonon, e-mailon, SMS-ben, 
netes piactereken és akár 
webáruházakban is támad-
nak. Fontos, hogy vegyük ko-
molyan a fenyegetést, ismer-
jük fel módszereket, lássuk 
meg az intő jeleket és erre 
mindenképp hívjuk fel a sze-
retteink, barátaink figyelmét 
is. Csatlakozzon a kezdemé-
nyezéshez azzal, hogy be-
szél a kibercsalásokról, meg-
osztja az információkat, és 
mindig résen van! Látogas-
son el a www.kiberpajzs.hu 
weboldalra!

A betegség miatti kereső-
képtelenség tartamára nap-
tári évenként tizenöt mun-
kanap betegszabadságot 
vehetnek igénybe a munka-
vállalók.

Betegszabadság kizárólag a 
munkavállaló saját betegsé-
ge esetén jár. Év közben kez-
dődő munkaviszony esetén 
a betegszabadság arányos 
részére jogosult. Például, ha 
a munkavállaló július 1-jétől 
dolgozik, az új munkaviszo-
nyában időarányosan őt 8 
munkanap betegszabadság 
illeti meg.

Ha a dolgozó a saját vagy 
gyermeke betegségének idő-
tartama alatt nem tudja ellát-
ni a munkáját, a kieső jöve-
delem egy részét táppénzzel 
pótolja az egészségbiztosí-
tás. Lényeges, hogy a beteg-
szabadságra jogosult részé-
re táppénz csak a betegsza-
badság lejártát követő naptól 
állapítható meg. 

Betegszabadságra nem 
csak a Munka Törvényköny-
ve szerint foglalkoztatottak, 
hanem a kormányzati szol-
gálati, közszolgálati és köz-
alkalmazotti jogviszonyban 
álló személyek is jogosul-
tak. Nem jogosult betegsza-
badságra az egyéni vállal-
kozó, a társas vállalkozó, a 

megbízás alapján munkát 
végző, vagy a tiszteletdíjas 
tevékenységet folytató sze-
mély. Nem jár betegszabad-
ság az üzemi baleset és fog-
lalkozási betegség miatti ke-
resőképtelenség, valamint 
a veszélyeztetett várandós-
ság miatti keresőképtelenség 
tartamára sem. Ezekben az 
esetekben a keresőképtelen-
ség első napjától táppénz il-
leti meg a biztosítottat. 

A betegszabadság alatt 
folyósított juttatást a mun-
káltató fizeti. Erre az időre 
a távolléti díj 70 százaléka 
jár, ami adó- és járulékköte-
les. A keresőképtelenséget a 

kezelőorvos igazolja, kórházi 
ápolás esetén pedig kórházi 
igazolás szükséges. 

Fontos tudni továbbé még 
azt is, hogy a betegszabad-
ság, illetve a táppénz igény-
bevétele alatt a munkáltató is 
kérheti a keresőképtelenség 
felülvizsgálatát a kormányhi-
vataltól. Az eljárás igazgatá-
si szolgáltatási díja 15 800 
forint.

Dávid Ferenc
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály

A Békés Vármegyei Ke-
reskedelmi és Iparkamara 
Facebook oldalán, a JóPálya 
– és a tiéd oldalon, illetve a 
tovabbtanulasbekes.hu ol-
dalon mindent megtalálnak 
egyben, amire a nyolcadi-
kosoknak, szüleiknek és 
osztályfőnökeinek szüksé-
gük van.

Megtalálhatók:
• az összes Békés 

vármegyei középis-
kola nyílt napja egy 
táblázatban,

• hogy melyik isko-
la milyen képzéseket 
kínál,

• melyik szak melyik is-
kolában van,

• a legfontosabb idő-
pontok, határidők,

• praktikus tanácsok a 
továbbtanuláshoz,

• a gyakran felmerülő 
kérdésekre válaszok.

A nyolcadik osztály külö-
nösen nagy kihívást jelent 
nemcsak a gyerekeknek, 
hanem a szülőknek és a pe-
dagógusoknak is. Rengeteg 

időpontot kell számon tarta-
ni, ki kell választani a szóba 
jövő iskolákat, meg kell ha-
tározni a sorrendet. Ezt nem 
lehet feltérképezni pár nap 
alatt, hiszen majdnem min-
den képzést több iskola is 
indít, de vannak köztük kü-
lönbségek. Mire gondolunk? 
Például arra, hogy van olyan 
képzés, amit az országban 
mindössze két helyen indí-
tanak, az egyiket éppen Bé-
késcsaba, vagy arra, hogy 
van olyan szak, ami akkor is 
kötelező kollégiumot ír elő, 
ha a gyermek a szomszéd 
utcában lakik. 

A Békés Vármegyei Ke-
reskedelmi és Iparkama-
ra a Kulturális és Innová-
ciós Minisztérium támoga-
tásával évek óta azon dol-
gozik, hogy segítsünk a to-
vábbtanulásban, hogy jól 
megfontolt döntést hozhas-
sanak a családok. Térítés-
mentesen tartunk osztály-
főnöki órákat és szülői ér-
tekezletet, szervezünk cég- 
és üzemlátogatásokat, hogy 
tudják a gyerekek, milyen a 

munka világa. Ha valakinek 
több segítségre van szük-
sége, szintén térítésmente-
sen kérhet egyéni tanács-
adást tőlünk. Facebook/
Tiktok/Instagram: JóPálya 
– és a Tiéd?!; Honlap: 
tovabbtanulasbekes.hu; Elér-
hetőség: Békés Vármegyei 
Kereskedelmi és Iparkamara, 
5600 Békéscsaba, Penza ltp 
5.; E-mail: palyaorientacio@
bmkik.hu, telefon: 66/324-976.

http://www.kiberpajzs.hu
mailto:palyaorientacio@bmkik.hu
mailto:palyaorientacio@bmkik.hu


3Csabai Mérleg Csabai Mérleg Önkormányzati hírek

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Békéscsaba önkormány-
zata idén is meghirdette 
a Kerékpárosbarát Iskola 
pályázatot. Az eredmény-
hirdetésen kiderült, hogy 
évről évre egyre több in-
tézmény vesz részt a ver-
senyen, ahol ezúttal is ér-
tékes nyeremények találtak 
gazdára. 

Az önkormányzat évek óta 
nagy hangsúlyt fektet arra, 
hogy népszerűsítse a kerék-
páros közlekedést. Ennek is 
köszönhető, hogy Békéscsa-
ba többször kiérdemelte már 
a Kerékpárosbarát Település 
címet. 

– A Kerékpárosbarát Isko-
la pályázatot idén is az au-
tómentes napon hirdettük 
meg, azt figyeltük, hogy egy 
adott iskola diáklétszámához 

viszonyítva ezen a napon há-
nyan közlekednek kerékpár-
ral. Nagyon örültem, amikor 
megláttam, hogy a diákok 
és a tanárok az eredmény-
hirdetésre is biciklivel érkez-
tek. Pont ez a lényeg: amikor 
csak lehet, vegyük elő a brin-
gát és azzal közlekedjünk, 
hiszen így védjük a város le-
vegőjét és zöld környezetét. 
Jó érzés, hogy Békéscsaba 
kerékpárosbarát város, itt ná-
lunk az átlagnál jóval többen 
bringáznak minden korosz-
tályból – foglalta össze Szar-
vas Péter polgármester.

A százalékos mutatók alap-
ján a Gerlai Általános Iskola 
nyerte a Kerékpárosbarát Is-
kola címet, ahol 70,97 száza-
lék volt ez a bizonyos arány. 
A második helyen a Len-
csési Általános Iskola végzett 

69,23 százalékos aránnyal, 
a harmadik helyezett pedig 
a Jankay Tibor Két Tanítási 
Nyelvű Általános Iskola lett 
69,06 százalékos aránnyal. 
Különdíjban részesült továb-
bá a Lencsési Általános Is-
kola, a Jankay Tibor Két Ta-
nítási Nyelvű Általános Isko-
la és a Petőfi Utcai Általános 
Iskola.

Kis Sándor, a Gerlai Ál-
talános Iskola igazgatója ki-
emelte: nagy felelősséggel 
jár ez a díj, de az iskola min-
dent megtesz annak érdeké-
ben, hogy bebizonyítsa: mél-
tó erre az elismerésre.

– Második alkalommal kap-
tuk meg a Kerékpárosbarát Is-
kola címet. Mindig igyekszünk 
ezt a környezetbarát közle-
kedési formát eredményesen 
képviselni. A mindennapokban 

arra ösztönözzük a gyereke-
ket, hogy biciklivel érkezze-
nek az iskolába. Az autómen-
tes napon a kerékpártároló tel-
jesen megtelt, hiszen a gyere-
kek, a szülők és a pedagógu-
sok is partnerek voltak abban, 
hogy támogassák ezt a prog-
ramot. Az intézményben mű-
ködik egy közlekedésbizton-
sági szakkör, amelyen a biz-
tonságos közlekedésre tanít-
juk meg a diákokat, ez több 
kerékpáros túrát is magában 
foglal – hangsúlyozta az iskola 
igazgatója.

A biztonságos közlekedé-
sért a város fejleszti a kerék-
párutakat. A jövőben tíz hely-
színen terveznek beavatko-
zást, valamint Penza lakóte-
lepi KRESZ-park felújítását, 
modernizálását is tervezik. 

Gulyás Gergő 

Kerékpárosbarát Iskola a gerlai

Október 15-én adta át Varga 
Tamás az autómentes napon 
tartott bicikli szépségverseny 
győzteseinek nyereményét a 
Szent István téren. A verse-
nyen közel 30 kerékpár-tulaj-
donos indult, az első három 
helyezettet díjazták. Az alpol-
gármester elmondta, hogy a 
kampány célja a kerékpározás 
népszerűsítése volt. A bicikli 
szépségverseny sokakból vál-
tott ki tetszést és aktivitást, a 

város közösségi oldalára feltett 
fotókat sokan megnézték, like-
olták. A verseny első helyéért 
járó díjat a 3 éves Pataki Bo-
tond és futóbringája nyerte. A 
második legtöbb szavazatot a 
korelnök, Viczián Mihály kap-
ta, aki az eredményhirdetésre 
is egy gyönyörűen megőrzött, 
veterán NSU kerékpárral ér-
kezett. A harmadik helyezett 
Hirják Hunor Ábel lett.  

Kintner Nikolett

Én és a biciklim!

A nyertes fotó Botonddal és a futóbiciklivel

Viczián Mihály, Pataki Botond, Hirják Hunor és Varga 
Tamás alpolgármester a díjátadón

Netrevalók: Diákok tanítják az 
időseket digitális ismeretekre

Az idősek is egyre inkább 
érzékelik, hogy ezek nélkül 
manapság már nehezebb el-
igazodni, a fiataloktól pedig 
olyan kompetenciát, tudást 
kaphatnak, ami megkönnyíti a 
mindennapjaikat – fogalmazott 
Varga Tamás.

Az alpolgármester megje-
gyezte, hogy Békéscsabán 
sok aktív nyugdíjas egyesület 
működik, az általuk szervezett 
közösségi programok élhetőb-
bé teszik a mindennapokat, ja-
vítják az életminőséget. Ilyen 
program lehet a Netrevalók is, 
amely a fiatalokkal való talál-
kozások során egyfajta feltöl-
tődést és megújulást jelenthet 
számukra.

Juhász Zoltán elmondta, 
hogy ez év áprilisától érhetők 

el a Békés Megyei Könyvtár-
ban azok az ingyenes foglal-
kozások, amelyeken a közép-
iskolás diákok – az iskolai kö-
zösségi szolgálatot teljesítve – 
könyvtári foglalkozásokon ok-
tatják az időseket.

– Olyan digitális ismere-
tekre tanítják a szépkorúakat, 
amelyek a mindennapi életben 
valós segítséget jelenthetnek. 
Az őket érdeklő témákat a fia-
talokkal közösen fedezhetik fel 
az interneten, mégpedig azok-
kal az okoseszközökkel, ame-
lyeket gyakran már a zsebük-
ben hordanak, de nem hasz-
nálják azokat magabiztosan. 
A tréningek olyan területeket 
érintenek, mint például a kö-
zösségi média használata, az 
e-könyvek, az internetbizton-
ság, az online kapcsolattar-
tás és ügyintézés, szórakozás, 

hobbi, közlekedés, utazás-
tervezés, képszerkesztés, di-
gitális fotózás, egészség és 
a sport – sorolta az igazgató. 
Hozzátette, hogy a könyvtár 
nemcsak helyet ad a program-
nak, hanem megteremti a kap-
csolatot a fiatalok és az idő-
sek között, illetve az informa-
tikai eszközöket, a számítógé-
pet, laptopot is elérhetővé te-
szi számukra. 

A Békés Megyei Könyvtár 
Netrevalók programjára az in-
tézmény honlapján lehet re-
gisztrálni (https://konyvtar.bmk.
hu), de akár előzetes jelent-
kezés nélkül, a helyszínen is 
csatlakozhatnak az érdeklő-
dők. A következő alkalom no-
vember 13-án, 15 órától lesz, 
a szolgáltatás egyébként min-
den hónap második szerdáján, 
15 órától érhető el. 

Így például gumiabroncs, 
elektronikai hulladék, építé-
si törmelék vagy festékmarad-
vány sem lehet a lomtalanítás-
ra szánt tárgyak között.

A cégvezető aláhúzta: a 
lomtalanítás egyik alternatí-
vája a hulladékudvar haszná-
lata. Békéscsabán januárban 
nyílt meg a Kétegyházi út fe-
lől megközelíthető hulladékud-
var, amelyet térítésmentesen, 
a lakcímkártya felmutatásával 
lehet igénybe venni.

– Itt mérlegelik a hulladé-
kot az átadás során, kollégáim 
megnézik, hogy milyen típu-
sú hulladékról van szó, hiszen 
például az építési törmelékre 
vonatkozóan mennyiségi kor-
látozás van. Indulás előtt min-
denképpen érdemes felnézni 
a TAPPE Kft. oldalára, annál 
is inkább, mivel jelenleg a bé-
késcsabai hulladékudvarban a 

síküveg átvétele a külső hasz-
nosító partnerek szállítási ka-
pacitása miatt nem biztosított 
– sorolta Holopné dr. Sztrein 
Beáta.

A TAPPE Kft. cégvezetője 
hozzátette, a szelektív hulla-
dékgyűjtés az egész várme-
gyében biztosított, ám még 
mindig lehetne finomítani a 
tudatos szelektálást. A ve-
gyes, kommunális hulladé-
kok ugyanis még mindig kö-
zel harminc százalékban 

tartalmaznak olyan hulladé-
kokat, amelyeknek a szelek-
tív tárolókban lenne a helyük. 
Kiemelte: a rosszul kezelt pa-
pírhulladékok aránya például 
akkora, hogy ha csak felét új-
ra tudnák hasznosítani, akkor 
évente kétmillió fát nem kelle-
ne kivágni.

A TAPPE Kft. és az önkor-
mányzat hamarosan részlete-
sen tájékoztatja a lakosságot a 
lomtalanítás menetéről.

Bimbó Lajos

A hulladékudvar év közben is igénybe vehető a lakcímkártya felmutatásával

Lesz őszi lomtalanítás Békéscsabán

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT
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A polgármester és a frakciók is beszámoltak az alakuló ülésről
Október 14-én tartotta alakuló ülését Békéscsaba új képviselő-testülete. Az ülés után Szarvas Péter polgármester, a Fidesz-KDNP, a Patrióta Békéscsaba Egyesület és a Hajrá Békéscsaba  
képviselőcsoportja tájékoztatón is beszámolt a történtekről, illetve a tervekről. 

Szarvas Péter: Nyitott, elérhető polgármester maradok

Szarvas Péter harma-
dik ciklusát kezdte meg pol-
gármesterként. Mint azt az 
alakuló ülés után kiemelte: 
örömmel, motiváltan, lendü-
lettel, szorgalmasan és alá-
zatosan szeretné végezni a 
munkáját a következő ötéves 
ciklusban is.

– Továbbra is sokat kell 
tennem azért, hogy a csaba-
iak boldoguljanak, a csabai 
közállapotok javuljanak, és 
ahol csak lehet, ott fejleszté-
sekkel előrelépjünk. Töreked-
nem kell a költségvetés stabi-
lizálására, a jogszabályok és 
a törvények betartására és erősítenem kell a város népességmegtartó erejét. Változatlanul 
azzal a városvezetői hitvallással fogok dolgozni, ami eddig jellemző volt rám: nyitott, mindenki 
számára megközelíthető és elérhető polgármester leszek, akit nem csak az irodájában lehet 
majd megtalálni – fogalmazott Szarvas Péter.

A városvezető beszámolt arról, hogy Nagy Ferenc a költségvetés felügyeletével és a város-
üzemeltetéssel, Varga Tamás a sporttal, az ifjúságpolitikával, az oktatással, a közneveléssel 
és a kultúrával, Bálint József pedig a szociális ügyekkel, az egészségüggyel, a nemzetiségek-
kel, az érdekegyeztetéssel, az idegenforgalommal és a turizmussal kapcsolatos feladatokat 
látja el alpolgármesterként. A civil ügyek tanácsnokának dr. Juhász Istvánt, a környezetvédel-
mi és turisztikai feladatok tanácsnokának Opauszki Zoltánt, az infrastrukturális fejlesztések ta-
nácsnokának pedig Ádám Pált választotta meg a közgyűlés.

– Azt kívánom minden kedves csabainak, hogy ez az ötéves ciklus teljen  jó egészség-
ben, alapvetően pozitív életérzésekkel. Azért dolgozom, hogy 2029-re, a ciklus végére Békés-
csaba – a jelenlegi értékeket megtartva – még fejlettebb állapotban legyen, mint amilyenben 
most van. Hiszem, hogy közös erővel, közös munkával olyan tartós eredményeket érhetünk 
el, amelyek városunk fejlődését és közösségünk javát szolgálják – tette hozzá a polgármester.

Patrióták: Folytatjuk közösségépítő és jótékonysági tevékenységünket

A békéscsabai közgyűlés-
ben újonc Patrióta Békés-
csaba Egyesület képviselő-
csoportja négy képviselővel 
lát neki a munkának.

Bodóczi István frakcióve-
zető kiemelte, hogy a rájuk 
leadott nagyszámú szavaza-
tok feljogosítják az egyesü-
letet arra, hogy ne csak ci-
vil szervezeti keretek között, 
hanem a városvezetésben is 
elkezdjék a munkát. Hozzá-
tette: valamennyi bizottság-
ban és részönkormányzat-
ban jelen vannak.  

– Számunkra nagyon fon-
tos az, hogy a körzeteinkben élőket és a csabaiakat jól képviseljük. Szeretnénk hozzájuk 
közelebb hozni az önkormányzatot, és a kéréseiket a lehető leggördülékenyebben teljesíte-
ni – összegzett Bodóczi István.

A frakcióvezető kiemelte, hogy képviselőcsoportjuk már az alakuló ülésen is a lokálpatri-
otizmust és a jótékonyságot képviselte, hiszen a tagok az első havi tiszteletdíjukból össze-
sen 500 ezer forintot felajánlva egészítették ki azt a korábban – jótékonysági futáson – ösz-
szegyűjtött összeget több mint egymillió forintra, amelyet a Békés Vármegyei Központi Kór-
ház Dr. Réthy Pál Tagkórház gyermekosztályának szántak.

– A választások előtt ígéretet tettünk arra, hogy a jótékonysági és közösségépítő tevé-
kenységeinket folytatjuk. Az ígéretünket megtartottuk, és a jövőben is sok hasonló kezde-
ményezést indítunk majd – árulta el Bodóczi István, aki a nemzetiségi, érdekegyeztetési, 
közbiztonsági és idegenforgalmi bizottság vezetőjeként is tevékenykedik.

Dinya Gábor elmondta, hogy a 3. számú választókerület képviselőjeként be szeretné bizo-
nyítani: tenni akarásával, fiatalos lendületével és vállalkozói szemléletével megérdemelte a 
szavazatokat. A választókerület egy peremkerület, ahol vannak még földes útszakaszok, és 
véleménye szerint a három ott futó főútvonal pedig útszélesítést igényel. Ezekre, valamint a 
fásításra és a közösségi élet megreformálására szeretne hangsúlyt fektetni. A képviselő a kö-
zösségi médián keresztül képzeli el a lakosokkal történő kommunikációt.

Fidesz-KDNP: Koalícióban dolgozunk együtt Békéscsabáért

A Fidesz-KDNP képvise-
lőcsoportjának tájékoztatóján 
Szegedi Balázs, a Fidesz Bé-
késcsabai Szervezetének el-
nöke kifejtette: az esküt tett 
képviselők személye és a ko-
alíciós partnereikkel kötött 
megállapodás biztosítja Bé-
késcsabán a politikai stabili-
tást. A Szarvas Péter és a Fi-
desz közötti koalíció lehető-
séget ad arra, hogy a város 
fejlődése ne törjön meg.

– A Fidesz a jövőben is az 
itt élők érdekeit szem előtt 
tartva kívánja szolgálni a vá-
rost. Bálint József alpolgár-
mesterünktől pedig azt kértük, hogy az új városvezetésben képviselje határozott arcéllel a Fi-
desz legfontosabb alappilléreit, mint például a családok segítése, a munkahelyek megtartása, 
a biztonság és Békéscsaba fejlődése – fűzte hozzá Szegedi Balázs.

Opauszki Zoltán hangsúlyozta: az elmúlt öt évben kialakult jó együttműködésre építve, a 
Fidesz-KDNP képviselőcsoportja újabb öt évre kötelezte el magát a közös városvezetésre a 
Hajrá Békéscsaba Egyesülettel.

– Hiszem, hogy a közös munka stabil, kiszámítható működést biztosít a közgyűlésben. Hig-
gadtan, konstruktívan, a klasszikus polgári értékrend mentén, városunk valamennyi polgárá-
nak érdekeit képviselve dolgozunk azért, hogy Békéscsaba továbbra is békés, élhető, fejlődő, 
a kor kihívásaira jó válaszokat adni képes város legyen – tette hozzá Opauszki Zoltán.

A Fidesz-KDNP-Polgárok Békéscsabáért Egyesület három egyéni választókerületben 
nyert, illetve a kompenzációs listáról egy képviselője kerül a testületbe. A képviselőcsoport al-
polgármestert is ad a városnak, az alakuló ülésen a képviselők Bálint Józsefnek adtak öt év-
re bizalmat. Az új alpolgármester elmondta, hogy az idegenforgalom, a család-, a szociális, a 
nemzetiségi és az egyházi ügyek kerültek hozzá, emellett pedig a Békéscsabai Városfejlesz-
tés NKft., a CsabaPark Étterem Kft. és a Békéscsabai Médiacentrum Kft. felügyelete is. 

Hajrá Békéscsaba: A következő öt évben is a csabaiak szolgálatában 

Dr. Juhász István, a Haj-
rá Békéscsaba frakcióveze-
tője kiemelte, hogy a követ-
kező öt évben is a csabaiak 
szolgálatában dolgoznak a 
testületben. 

– Javítani szeretnénk a vá-
ros megtartó képességét, a 
fiatalok helyzetét, emellett a 
szociálisan hátrányos hely-
zetű időseknek is szeretnénk 
segítséget nyújtani. Minden-
képpen szeretnénk a gazda-
sági helyzeten javítani annak 
érdekében, hogy a csabaiak 
közérzete javuljon. Megfelelő 
munkalehetőségeket és élet-
körülményeket kell biztosítani a csabaiak számára. Hétfős frakciónk a legnagyobb létszámú a 
közgyűlésben, így megfelelő súllyal tudjuk érvényesíteni a jó elképzeléseket – hangsúlyozta dr. 
Juhász István. 

A tájékoztatón Kiszely András kitért arra, hogy az idősekkel foglalkozó civil szervezetek pá-
lyázati lehetőségeit szeretnék bővíteni. Ádám Pál pedig arról beszélt, hogy továbbra is céljuk a 
város gondozott zöldterületeinek ápolása, megóvása és bővítése, amelyhez kapcsolódóan Bé-
késcsaba legnagyobb fásításába kezd az önkormányzat.

A három megválasztott alpolgármester közül kettőt a Hajrá Békéscsaba adott Nagy Ferenc 
és Varga Tamás személyében. Varga Tamás kiemelte, hogy szeretnék a tettrekész, kiművelt fia-
talokat a vármegyeszékhelyen tartani, illetve idevonzani. Tervezik a Békéscsaba hazavár! prog-
ram kibővítését, lesz „Békéscsaba vár!” program, hogy a jövőjüket Békéscsabán elképzelő fia-
talok számára ösztönözzék a letelepedést. 

Az alpolgármester az ifjúságot célzó pályázati lehetőségek bővítése mellett kiemelte: tovább-
ra is elsődleges szempontja az önkormányzatnak, hogy biztosítsa a nevelési intézmények minő-
ségi feladatellátását, és az utánpótláskorú fiatalokkal foglalkozó sportszervezetek támogatását. 
Hozzátette: alpolgármesterként továbbra is maximális erővel és alázattal áll a csabaiak szolgá-
latában, és a fejlődést szolgálja az ifjúsági, oktatási, kulturális, sport és civil ügyekben.

Gulyás Gergő, Bimbó Lajos, Kugyelka-Zámbori Eszter

2024. november 30-áig lehet javaslatot tenni a Békéscsaba Díszpolgára, a Békéscsabáért, valamint a Békéscsabai Élet-
műdíj kitüntetések adományozására. A kitüntetések átadására 2025. március 15-én kerül sor. A javaslatokat a Polgármes-
teri Hivatal Jogi, Igazgatási és Humánpolitikai Osztály Jogi, Önkormányzati és Szervezési Csoportjának (5600 Békéscsaba, 
Szent István tér 7. I. emelet 113. iroda) kell megküldeni. A részletes felhívás (a kitüntetési javaslat benyújtására jogosultak 
felsorolásával) elérhető a www.bekescsaba.hu oldalon, az Aktualitások menüpont alatt, valamint a www.behir.hu oldalon. 
Bővebb információ kérhető a laszloj@bekescsaba.hu e-mail címen vagy a (66) 886-620-as telefonszámon.

KITÜNTETÉSI FELHÍVÁS

Szarvas Péter: Változatlanul azzal a városvezetői kvalitás-
sal dolgozom, mint eddig

Bálint József alpolgármester, Szegedi Balázs, a csabai Fi-
desz elnöke és Opauszki Zoltán frakcióvezető

Hricsovinyi Tamás, Csuvarszki Róbert, Bodóczi István, 
Dinya Gábor és Tatár Gergő 

Kiszely András, Varga Tamás, dr. Juhász István és Ádám 
Pál a városháza előtt tartott tájékoztatót

Fo
tó

: B
M
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https://behir.hu/megalakul-az-uj-bekescsabai-kepviselo-testulet-elo
https://behir.hu/megalakul-az-uj-bekescsabai-kepviselo-testulet-elo
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Szarvas Péter: Együttműködő testületet szeretnék

Szarvas Péter a székfoglaló beszédében hangsúlyozta: fel-
emelő érzés, hogy harmadik ciklusát kezdheti meg, megtisztelte-
tésnek és komoly felelősségnek nevezte, hogy az itt élőkért dol-
gozhat. Továbbá köszönetét fejezte ki mindazoknak, akik a vá-
lasztás szabályszerű, rendezett lebonyolításában részt vettek. 

A polgármester felvázolta, hogy Békéscsabán az intézmé-
nyek, a közterületek jó állapotban vannak; beértek az elmúlt évek 
fejlesztései, amelyeknek az volt a céljuk, hogy otthonosabb és 
szerethetőbb lakókörnyezetet teremtsenek az itt élők számára. 
Kiemelte, hogy sokat foglalkoztak a sporttal, az ifjúságpolitikával, 
a kommunális és szociális területekkel. Hozzátette: továbbra is az 
a legfontosabb dolog, hogy a kötelező feladatok terén olyan dön-
téseket hozzanak, amelyek az itt élők mindennapjait szolgálják. 

– Köszönetemet fejezem ki mindazoknak, akiknek a bizalmá-
ból megkezdhetem a harmadik polgármesteri ciklusomat. Ehhez 
olyan tíz év után fogok hozzá, amikor a városháza dísztermében, 
a közgyűléseken viszálykodás, csapkodás és hangos szó nélkül 
zajlottak az ülések. Viták és nézeteltérések voltak, sok dologban 
különbözően gondolkodtunk és gondolkodunk – ezt mindenkinek 
tudomásul kell vennie. Viszont az elmúlt tíz évben a nyugalom és 
a közös megoldás keresése volt jellemző, és ezt kívánom a tes-
tületnek a következő öt évben is. A békéscsabai polgárok nem 
azért választottak meg minket, hogy akadályokat támasszunk, 
hanem azért, hogy minél többet dolgozzunk, és együttműködés-
ben jó döntéseket hozzunk az itt élők boldogulásáért – fogalma-
zott Szarvas Péter. 

Dr. Takács Árpád: Az önkormányzat eddig is 
kiválóan végezte a munkáját

Békés vármegye főispánja az alakuló ülésen felidézte, hogy 
legutóbb öt éve álltak a városháza dísztermében ilyen formában, 
ez pedig azt jelenti, hogy a testület jól végezte a munkáját az 

előző ciklusban. Dr. Takács Árpád kiemelte: 2019-ben nem gon-
dolták, hogy olyan nehézségek jönnek majd, mint a koronavírus-
járvány, vagy a háború és hatásai. Hangsúlyozta: az elmúlt öt év-
ben végzett vizsgálatok alapján a testület, minden bizottság, így 
az önkormányzat is kiválóan végezte a munkáját, folyamatosan 
fejlődött a város, ez is mutatja a grémium, a városvezetés elkö-
telezettségét. Kiemelte: olyan együttműködés alakult ki Békés-
csabán, amelyre korábban nem volt példa. Ezt követően dr. Ba-
csa Vendel jegyző és dr. Kiss Gyula aljegyző munkáját méltatta. 

A főispán véleménye szerint a testület kiegyensúlyozott, tisz-
tességes, következetes munkát végzett, a frakciók megalapozot-
tan tették a dolgukat, és minden adott ahhoz, hogy ez a jövő-
ben is folytatódjon. Leszögezte: szükség van a népességmeg-
tartó erőre, fontos, hogy a fiataloknak olyan lehetőségeket biz-
tosítsanak, amelyek miatt itt maradnak. Mint fogalmazott: szem-
be kell menni azzal, hogy el kell hagyni ezt a várost, továbbra is 
azt tartja, hogy ide kell jönni, itt kell maradni. Zárásként cselekvő-
képes képviselői, testületi és polgármesteri munkát, sikereket kí-
vánt mindenkinek.

Bodóczi István: Akik ismernek, tudják hogy nem  
politikusnak jöttünk a városvezetésbe

Bodóczi István (Patrióta Békéscsaba Egyesület) köszöne-
tet mondott a választóknak, amiért bizalmat szavaztak a kép-
viselőiknek. Kiemelte, hogy Maradj itthon programjukat a bé-
késcsabaiak véleménye alapján állították össze, amelyhez a 
közösségi szemléletet és a gondolataikat tették hozzá. Hoz-
záfűzte: a következő években többek közt azért dolgoznak 
majd, hogy a programjukból minél több megvalósuljon. Sze-
retnék a csabaiakhoz közelebb hozni az önkormányzatot, és 
az itt élők kéréseit a lehető leggyorsabban megvalósítani. 

– Akik ismernek bennünket, tudják, hogy nem politikus-
nak jöttünk a városvezetésbe. Az elmúlt öt évben Békéscsaba 
egyik legaktívabb, fiatalokból álló civil szervezetét építettük fel, 

közösségi és jótékonysági eseményeket szerveztünk. Szeret-
nénk ezt a jó példát képviselőként is továbbvinni, ezért bejelen-
tem, hogy képviselőcsoportunk összesen félmillió forintot ajánl 
fel az első havi tiszteletdíjunkból a Réthy Pál tagkórház gyer-
mekosztályának, kiegészítve a szeptemberi jótékonysági futá-
sunkon összegyűlt, több mint félmilló forint összeget – hangsú-
lyozta Bodóczi István.

Alpolgármesterek, tanácsnokok, frakciók

A testület elfogadta a szervezeti és működési szabályzatot, 
jóváhagyta a polgármester juttatására vonatkozó előterjesz-
téseket, majd az alpolgármesterek választása következett, 
amely titkos szavazással történt. A polgármester Nagy Feren-
cet és Varga Tamást (Hajrá Békéscsaba), valamint Bálint Jó-
zsefet (Fidesz-KDNP) jelölte a tisztségre, a képviselők a dísz-
teremben felállított szavazófülkében voksolhattak. 

Végül Nagy Ferencet 16 igen és 1 nem, Varga Tamást 16 
igen és 1 nem, Bálint Józsefet pedig 12 igen, 4 tartózkodás és 
1 nem szavazat mellett választották alpolgármesterré. 

Az alpolgármesterek eskütétele után civil ügyekért felelős 
tanácsnoknak a polgármester dr. Juhász Istvánt (Hajrá Bé-
késcsaba) javasolta, őt 12 igen, 5 tartózkodás mellett fogadta 
el a közgyűlés. Az infrastrukturális fejlesztések tanácsnoká-
nak Szarvas Péter Ádám Pál képviselőt (Hajrá Békéscsaba) 
jelölte, őt 12 igen, 5 tartózkodás mellett fogadták el. Opauszki 
Zoltán (Fidesz-KDNP) továbbra is környezetvédelemért és tu-
risztikáért felel majd, a testület 11 igen, 6 tartózkodás mellett 
hagyta jóvá az ő jelölését. 

Szarvas Péter polgármester bejelentette továbbá, hogy 
a Patrióta Békéscsaba Egyesület frakciót alapított, amely-
nek vezetője Bodóczi István. Megalakult a Hajrá Békéscsaba 
képviselőcsoportja is dr. Juhász István vezetésével, a Fidesz-
KDNP képviselői csoportját pedig Opauszki Zoltán vezeti.

Varga Diána, Kovács Dávid

Szarvas Péter polgármester munkáját három alpolgármester és három tanácsnok segíti
Október 14-én, a városháza 
dísztermében tartotta ala-
kuló ülését az új békéscsa-
bai közgyűlés. A grémium 
tagjai esküt tettek, és meg-
választották a városvezető 
munkáját segítő alpolgár-
mestereket és a tanácsno-
kokat is.

Bár a 2024-es helyhatósági 
választások – amelyen az 
önkormányzati és várme-
gyegyűlési képviselőkre, va-
lamint a nemzetiségi önkor-
mányzatok tagjaira voksoltak 
az arra jogosultak – június 
9-én zajlottak le az európai 
parlamenti voksolással egy 
időben, az előző ciklusban 
megválasztott önkormányzati 
képviselők mandátuma csak 
szeptember 30-án járt le, így 
addig még ők döntöttek a vá-
ros ügyeiről. Az új testületek 

alakuló üléseit az október 
1-je és 15-e közötti időpontra 
kellett kitűzni. Szarvas Péter 
(Hajrá Békéscsaba) újravá-
lasztott polgármester október 
14-ére hívta össze a megvá-
lasztott csabai önkormány-
zati képviselőket, akik meg-
bízó levelüket már júniusban 
átvehették.  

Az alakuló ülésen dr. Ba-
csa Vendel jegyző, a helyi 
választási iroda vezetője is-
mertette a június 9-ei válasz-
tás eredményeit. Elmondta, 
hogy a voksolás nyugodt kö-
rülmények között zajlott, illet-
ve arról is beszélt, hogy két 
panasz és tizenhárom jog-
orvoslati kérelem érkezett 
az irodához. Ezt követően a 
képviselők megszavazták a 
napirendi pontokat, majd a 
grémium tagjai és a polgár-
mester esküt tettek. 

Megalakultak a közgyűlés 
bizottságai 

Az előző testületben 6 
szakbizottság működött 
összesen, a jelenlegiben 
5 bizottságot hoztak lét-
re, amelyekben összesen 
45 bel- és kültag (képvise-
lő és nem képviselő) dol-
gozik. A bizottsági tagok 
névsorát az alábbiakban 
olvashatják.

Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzat Köz-
gyűlésének Idősügyi, Szo-
ciális és Esélyteremtési 
Bizottsága:
Elnök Paláncz György, el-
nökhelyettes Nagy Sándor, 

Képviselő tagok: Ádám 
Pál, dr. Juhász István, 
Hricsovinyi Tamás. Nem 
képviselő tagok: Dénesné 
dr. Sajben Andrea, Diósze-
giné Farkas Viktória, dr. 
Pálfi-Rigó Krisztina, Tatár 
Imre Gergő.

Békéscsaba Megyei 
Jogú Város Önkormány-
zat Közgyűlésének Kultu-
rális, Köznevelési, Ifjúsá-
gi és Sportbizottsága:
Elnök dr. Szigeti Béla, elnök-
helyettes dr. Juhász István. 
Képviselő tagok: Bodóczi 
István, Gyebnár Dávid, 
Paláncz György. Nem kép-
viselő tagok: Kovács Ákos, 
Lázáné Somogyi Lívia, Sza-
bó László, Szente Béla.

Békéscsaba Megyei Jo-
gú Város Önkormányzat 
Közgyűlésének Pénzügyi, 
Tulajdonosi és Ügyrendi 
Bizottsága:
Elnök Opauszki Zoltán, el-
nökhelyettes Nagy Sándor. 
Képviselő tagok: Csuvarszki 
Róbert, dr. Szigeti Béla, Fü-
löp Csaba. Nem képvise-
lő tagok: Alföldi Károly, dr. 
Tóth Enikő, Tárca Zoltán, 
Vágvölgyi Ákos.

Békéscsaba Megyei Jo-
gú Város Önkormányzat 
Közgyűlésének Városüze-
meltetési, Fejlesztési és 
Zöld Bizottsága:
Elnök Ádám Pál, elnökhe-
lyettes Kiszely András. Kép-
viselő tagok Dinya Gábor, 

Fülöp Csaba, Opauszki Zol-
tán. Nem képviselő tagok: 
Becsei Zsolt, Kádár Kende, 
Szudár László, Vass Csaba.

Békéscsaba Megyei Jo-
gú Város Önkormányzat 
Közgyűlésének Nemze-
tiségi, Érdekegyeztetési, 
Közbiztonsági és Idegen-
forgalmi Bizottsága:

Elnök Bodóczi István, el-
nökhelyettes Dinya Gábor. 
Képviselő tagok: Gyebnár 
Dávid, Kiszely András, Nagy 
Sándor. Nem képviselő ta-
gok: Benkó György, Gaál 
Kornél, Kocziha Attila, Köles 
Zoltán.

Megalakult a négy telepü-
lésrészi önkormányzat

Összesen harminc fő, kép-
viselő és nem képviselő 
tagok foglalnak helyet a 
részönkormányzatokban. 

József Attila-lakótelepi Tele-
pülésrészi Ön kor mány zat: 
Vezető dr. Juhász István, ve-
zető-helyettes Nagy Sándor. 
Képviselő tagok: Dinya Gá-
bor, dr. Szigeti Béla. Nem kép-
viselő tagok: Csányi Illés, Pet-
rovszki Zoltán, Takács Péter.

Jaminai Településrészi 
Önkormányzat:

Vezető Ádám Pál, veze-
tő-helyettes Opauszki Zoltán. 
Képviselő tagok: Csuvarszki 
Róbert, Kiszely András. Nem 
képviselő tagok: Gajdos Lász-
ló, Kovács Pál, Lipták Mihály.

Északi és Keleti Vá-
rosrészi Településrészi 
Önkormányzat:

Vezető Nagy Sándor, ve-
zető-helyettes Kiszely And-
rás. Képviselő tagok: dr. Ju-
hász István, Hricsovinyi Ta-
más. Nem képviselő tagok: 
Farkasné Szegfű Anikó, 
Frisnyicz Pál, Oláh Endre. 

A Belvárosi Telepü-
lésrészi Önkormányzat 
tagjai:

Vezető Paláncz György, 
vezető-helyettes dr. Szige-
ti Béla. Képviselő tagok: 
Ádám Pál, Bodóczi István, 
Fülöp Csaba. Nem képvise-
lő tagok: dr. Tóth Bea, Gre-
gor László, Kabai Gábor, 
Opauszki Tamás.

BIZOTTSÁGOK, TELEPÜLÉSRÉSZI ÖNKORMÁNYZATOK

https://behir.hu/onkormanyzati-valasztasok-2024
https://behir.hu/onkormanyzati-valasztasok-2024
https://behir.hu/atvettek-a-megbizoleveleiket-a-bekescsabai-onkormanyzati-kepviselok
https://behir.hu/atvettek-a-megbizoleveleiket-a-bekescsabai-onkormanyzati-kepviselok
https://behir.hu/atvettek-a-megbizoleveleiket-a-bekescsabai-onkormanyzati-kepviselok
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Október 3-án tartotta meg alakuló ülését Békéscsaba szlo-
vák és lengyel nemzetiségi önkormányzata, október 4-én 
pedig a roma, az ukrán, a román és a német nemzetiségi 
önkormányzat. Mind a hat grémium újraválasztotta koráb-
bi elnökét. Az üléseken elfogadták többek között az adott 
testület tagjainak tiszteletdíjáról szóló előterjesztést, vala-
mint a szervezeti és működési szabályzatot.

Szlovák nemzetiségi önkormányzat

Békéscsaba Megyei Jogú Város Szlovák Nemzetiségi Ön-
kormányzatának alakuló ülésén az öt megválasztott képviselő 
közül négy volt jelen. 

A jelenlevő képviselők – Kiszely András, Krajcsovics Hajnal-
ka, Lopusnyi Natália és Tóth Mihály – elfogadták az alakuló 
ülés napirendi pontjait, amelyek közül az első a hivatalos eskü-
tétel volt. Az eskü szövegét magyarul dr. Bacsa Vendel, Békés-
csaba jegyzője, szlovákul Tóth Mihály mondta elő. (A hiányzó 
Knyihár Mihály képviselő a következő ülésen, a testület meg-
választott elnöke előtt teszi le az esküt.)

Ezt követően a nemzetiségi önkormányzati képviselők Ki-
szely Andrást újabb öt évre megválasztották a testület elnöké-
nek, az elnökhelyettes pedig Tóth Mihály lett.

– A csabai szlovák önkormányzat szeret előre gondolkod-
ni: nemcsak erre a ciklusra, hanem távolabbra is nyúlnak a ter-
veink. A következő öt évben viszont konkrétan két olyan irány 
van, amelyet szeretnénk jól körüljárni. Az egyik a nyitás a pe-
remkerületek felé, a mezőmegyeri és a fényesi tanyavilágban 
élő szlovákság irányába különböző kisebb programokkal, ese-
ményekkel és mikro-helytörténeti kiadványokkal. A másik, hogy 
szükségessé vált a szlovák önkormányzat tulajdonában és 
fenntartásában működő Csabai Szlovák Tájház múzeumi, táj-
házi részének a felújítása, illetve a kiállítási tárgyak rekonstruk-
ciója, amelyet a Munkácsy Mihály Múzeum együttműködésé-
vel szeretnénk megoldani a következő öt évben –  hangsúlyoz-
ta Kiszely András. 

A szlovák nemzetiségi önkormányzat újból megválasztott el-
nöke a testület alakuló ülésén megköszönte a békéscsabai ön-
kormányzatnak, hogy jogszabályi kötelezettségén felül is segíti 
a nemzetiségi önkormányzatok munkáját.

Lengyel nemzetiségi önkormányzat

Megtartotta alakuló ülését Békéscsaba Megyei Jogú Város 
Lengyel Nemzetiségi Önkormányzata. A három képviselőből 
álló testület tagjai: Leszkó Pál, Leszkó Malgorzata és Molnár 
Szilvia. 

A képviselők letették az esküt, ezt követően újabb öt évre 
elnöknek választották Leszkó Malgorzatát, elnökhelyettesnek 
pedig Molnár Szilviát. 

– A legfőbb célunk az, hogy megőrizzük a saját identitásun-
kat, kiemelkedően a lengyel nyelvet, kultúrát, gasztronómiát és 
hagyományokat. Ezekben nagy segítségünkre vannak a ren-
dezvényeink és a lengyelországi kapcsolataink – hangsúlyozta 
Leszkó Malgorzata újraválasztott elnök.

Roma nemzetiségi önkormányzat

Alakuló ülést tartott Békéscsaba Megyei Jogú Város Roma 
Nemzetiségi Önkormányzata, melynek tagjai: Kovács Erzsébet, 
Kovács Amanda Molli, Nagy József, Nagy Rikárd Kálmán és Ko-
vács Attila.

A hivatalos eskü szövegét dr. Kiss Gyula aljegyző mondta 
elő, majd a képviselők letették az esküt. Ezt követően egyhan-
gúlag, újabb öt évre a testület elnökének választották Kovács 
Erzsébetet, aki immár nyolcadik ciklusát kezdi vezetőként. Az el-
nökhelyettes személyére két javaslat érkezett, 1 igen és 4 nem 
szavazattal elutasította Nagy József jelölését, míg Nagy Rikárd 
Kálmán 4 igen és 1 tartózkodás mellett kapta meg a szükséges 
többséget.

Az ülésen Nagy József elmondta, hogy közel 30 éve dolgozik 
képviselőként, és úgy látja, hogy bár a város közel 10 százaléka 
roma, „nekik az elmúlt évtizedekben nem volt hiteles érdekkép-
viseletük”. Mint mondta, a roma nemzetiségi önkormányzat tag-
jainak le kell ülniük a városvezetőkkel, hogy „megszüntessék az 
oktatási intézményekben a szegregációt”. A testület ezután ha-
tározatot hozott arról, hogy egyeztetést kezdeményeznek a Ma-
gyar Baptista Egyház vezetőségével a Szent László utcai isko-
la ügyében.

Kovács Erzsébet elmondta, az elmúlt 30 évben komoly felada-
tot láttak el abban, hogy hidat képezzenek a város önkormány-
zata és a nemzetiségi önkormányzat, valamint a romák és a nem 
romák között Békéscsabán. 

– A fő célunk mindig is az oktatás biztosítása, támogatása volt, 
mert a roma gyerekeknek, a roma embereknek a tanulás lehet a 
kitörési pont. Munkára neveljük őket és bátorítjuk, hogy legyen 
szakmájuk, képesítésük. Ha megtanulják a viselkedési normá-
kat, akkor  el tudnak járni a saját és családjuk ügyeiben. Ha pedig 
kikerülnek közülünk értelmiségiek, ők képviselhetik a népünket –  
hangsúlyozta Kovács Erzsébet elnök.

Ukrán nemzetiségi önkormányzat

Békéscsaba Megyei Jogú Város Ukrán Nemzetiségi Önkor-
mányzatának tagjai Potapenko Alexander, Himler Éva és Zsi-
linszky Natália.

A nemzetiségi önkormányzat alakuló ülésén – Potapenko Ale-
xander javaslatára – az Ukrajnában zajló háború áldozataira egy-
perces néma csenddel emlékeztek a megjelentek. Ezt követő-
en tették le az esküt, melynek szövegét dr. Bacsa Vendel jegyző 

mondta elő, majd a testület újabb öt évre elnöknek választotta 
Potapenko Alexandert, elnökhelyettesnek pedig Himler Évát.

– Alapvető célunk, hogy a jelenlegi politikai viszonyt a két or-
szág között a lehetőségeink szerint javítsuk, hiszen a magyar és 
az ukrán emberek testvériesen megvannak egymással. Az uk-
rán nemzetiségi önkormányzat tagjaiként azon igyekszünk, hogy 
megmutassuk: a magyar és az ukrán kultúra nem áll messze 
egymástól. A továbbiakban is arra törekszünk, hogy közelebb 
hozzuk a két népet egymáshoz – hangsúlyozta Potapenko Ale-
xander újraválasztott elnök. 

Román nemzetiségi önkormányzat

Megtartotta alakuló ülését Békéscsaba Megyei Jogú Vá-
ros Román Nemzetiségi Önkormányzata, melynek képviselői: 
Juhász Tivadar, Pojendán Gergő, Sebestyén Corina, Traciuc 
Georgia Manuela és Tokai Ilona. 

Miután a képviselők letették az esküt, újabb öt évre megvá-
lasztották a testület elnökének Juhász Tivadart, elnökhelyettes-
nek pedig Sebestyén Corinát. 

Juhász Tivadar hangsúlyozta, hogy önkormányzatuk közel 30 
éve működik, így természetesen folytatják a már elkezdett, ha-
gyományos programjaikat. 

– Miután kibővült a testületünk – a korábbi háromról öt főre –, 
meg tudjuk célozni a fiatalabb generációkat. Korábban a Békés-
csabán működő ortodox egyház közösségére építettük a prog-
ramjainkat, de a jövőben – a fiatal képviselőknek köszönhetően 
– az egész városra kiterjedően, az ifjúságot is bevonva terve-
zünk – hangsúlyozta Juhász Tivadar elnök. 

Az alakuló ülést követően a Békés Vármegyei Román 
Nemzetiségi Önkormányzat jelenlévő tagjai is köszöntötték 
a békéscsabai nemzetiségi képviselőket és felajánlották az 
együttműködésüket.

Német nemzetiségi önkormányzat

Békéscsaba Megyei Jogú Város Német Nemzetiségi Önkor-
mányzatának képviselői Egeresi Mária, Bíró József és Bíró-Lacz-
kó Viktória.

A képviselők az alakuló ülésen letették az esküt, majd újabb öt 
évre egyhangúlag megválasztották a testület elnökének Bíró Jó-
zsefet, elnökhelyettesének Egeresi Máriát.

– Az egyik legfontosabb feladatunk, hogy a helyi német szár-
mazású lakosok identitástudatát erősítsük a hagyományain-
kon keresztül, ebben nyelvtanfolyamokkal is próbálunk segíteni. 
Emellett szeretnénk egy emléktáblát elhelyezni és megemléke-
zést szervezni annak a közel ötszáz német nemzetiségű békés-
csabainak, akiket a II. világháború után telepítettek ki a város-
ból – mondta el Bíró József elnök.

Kugyelka-Zámbori Eszter

Békéscsabán mind a hat nemzetiség újraválasztott elnökkel kezdte a munkát

Megtartották alakuló üléseiket a nemzetiségi önkormányzatok

Kiszely András, Lopusnyi Natália, Krajcsovics Hajnalka és 
Tóth Mihály (Knyihár Mihály később tesz esküt)

Kovács Erzsébet, Kovács Amanda Molli, Nagy József, 
Nagy Rikárd Kálmán és Kovács Attila

Traciuc Georgia Manuela, Tokai Ilona, Sebestyén Corina, 
Juhász Tivadar és Pojendán Gergő

Egeresi Mária, Bíró József és Bíró-Laczkó Viktória

Himler Éva, Potapenko Alexander és Zsilinszky Natália Leszkó Malgorzata, Leszkó Pál és Molnár Szilvia
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BÉKÉS VÁRMEGYE ÖNKORMÁNYZATA

Békés vármegye egyértel-
mű nyertese lesz a Verseny-
képes Járások Programnak 
– hangsúlyozta a kormány-
hivatalban dr. Navracsics Ti-
bor. A közigazgatási és terü-
letfejlesztési miniszter Békés 
vármegye kitörési lehetősé-
geiről egyeztetett, a közigaz-
gatás helyzetéről tájékozó-
dott, illetve a Versenyképes 
Járások Program részlete-
it ismertette a helyi politikai 
és közigazgatási vezetők-
kel október 16-ai, békéscsa-
bai látogatásán. A miniszter 
dr. Takács Árpád főispánnal 
számos, a vármegyét érintő 
kérdésben egyeztetett.

– Bő egy hete mutattam be, s 
azóta is folyamatos a Verseny-
képes Járások Program vitája. 
Egyrészt az önkormányzati 
szövetségek képviselőivel, 
másrészt a parlamenti pártok 
frakcióival, országgyűlési kép-
viselőkkel, harmadrészt pedig 
a polgármesterekkel, a helyi 
politika szereplőivel konzultá-
lunk folyamatosan, hiszen az 
a célunk, hogy január 1-jével 
egy olyan programot tudjunk 
elindítani, amely csökkenti a te-
rületi egyenlőtlenségeket Ma-
gyarországon. A Versenyképes 
Járások Program azt az elvet 
követi, hogy a helyben kép-
ződött iparűzésiadó-többletet 
helyben, az érintett járásban 
legfontosabbnak ítélt fejleszté-

sekre használják fel – hangsú-
lyozta dr. Navracsics Tibor.

A közigazgatási és terület-
fejlesztési miniszter kifejtette: 
ma még jelentős a fejlettsé-
gi szakadék az országon be-
lül, hiszen Budapest az Euró-
pai Unió átlaga felett jóval, 156 
százalékon teljesít, miközben 
az utána következő legfejlet-
tebb régió, a közép-dunántúli 
71 százalékon áll, a dél-dunán-
túli és a Dunán inneni térségek 
ez alatt teljesítenek. Annak ér-
dekében, hogy az elmúlt 10–15 
évben elindult felzárkózási fo-
lyamatok még dinamikusabbak 
legyenek, a Versenyképes Já-
rások Program azt a célt szol-
gálja, hogy az iparűzésiadó-
növekmény egy részéből, mint-
egy feléből már 2025-ben egy 
olyan területfejlesztési pályá-
zati alapot hozzanak létre, kí-
náljanak a járásoknak, önkor-
mányzatoknak, amely révén 
a különböző térségi projektek-
hez adott esetben hozzáadott 
támogatást kaphatnak. Ez kü-
lönösen így van Békés várme-
gyében, hiszen az elképze-
lés az, hogy azon járások ese-
tében, ahol az iparűzésiadó-
növekmény 2025-ben vélhető-
en a 250 millió forintot nem éri 
el, ott a költségvetés kiegészí-
ti ezt. Megyeszékhely közpon-
tú járások esetében ez az ösz-
szeghatár 500 millió forint. 

– Ha innen nézzük, Békés 
vármegye egyértelmű nyertese 

a Versenyképes Járások Prog-
ramnak, hiszen a Békéscsabai 
Járás 500 millió, míg a többi já-
rás 250 millió forinttal gazdál-
kodhat majd 2025-ben. Ezen 
összegek fejlesztési és üze-
meltetési célokra egyaránt igé-
nyelhetőek. A legfontosabb cél 
az, hogy a Versenyképes Já-
rások Program többlet segít-
séget jelentsen, biztosítson az 
önkormányzatoknak. A térsé-
gi projektek kidolgozása érde-
kében, mint döntés-előkészí-
tő, javaslattevő testület, járási 
szinten fejlesztési fórumok jön-
nek létre. Ebben az adott járás-
ban önkormányzati hivatallal 
rendelkező települések polgár-
mesterei kapnak helyet,  az el-
nök alapesetben a vármegyei 
közgyűlés elnöke. Kivételt ké-
pez, ha a járásszékhely tele-
pülés megyei jogú város, eb-
ben az esetben ugyanis a me-
gyei jogú város polgármestere 

lesz a járási fejlesztési fórum 
elnöke, míg a vármegyei köz-
gyűlés elnöke a fórum társel-
nöke. A vármegyei közgyűlés 
elnökének részvétele a fóru-
mokban azért is indokolt, mert 
a területfejlesztési koncepciót a 
vármegyei közgyűlés dolgozta 
ki, fogadta el, annak megvaló-
sításáért politikailag a közgyű-
lés elnöke felel. A fórum ülése-
ire meghívják az országgyűlé-
si képviselőket is – ismertet-
te a részleteket dr. Navracsics 
Tibor.

– Egyéni képviselői indít-
ványt, törvényjavaslatot nyúj-
tottam be az Országgyűlésben 
a polgármesteri és vármegyei 
közgyűlési elnöki illetmények, 
fizetések rendezése érdeké-
ben. Ha minden jól megy, rö-
videsen kezdődhet a törvény 
általános vitája – ismertette 
a vármegyei települések pol-
gármestereinek részvételével 

megrendezett fórum másik 
fontos témáját a miniszter. A 
törvény lényege az, hogy a fo-
rintosított összegek helyett a 
jövőben arányszámot alkal-
maznának a polgármesteri fi-
zetések kiszámolásánál, ala-
pul a nemzetgazdasági átlag-
keresetet vennék. A jogsza-
bály elfogadása esetén a jö-
vőben az 500 lélekszám alat-
ti települések esetében a pol-
gármesterek bére a mindenko-
ri nemzetgazdasági átlagkere-
set 1,25-szöröse lenne. 501–
1500 lakosú település eseté-
ben a szorzószám 1,75 lenne, 
1501–2000 lélekszám esetén 
a nemzetgazdasági átlagke-
reset kétszerese, 2001– 5000 
lélek között a szorzószám 
2,25, 5001–10 000 lélek között 
2,5-szöröse, 10 001– 30 000 
lakos esetén az átlagkereset 
háromszorosa, 30 000 felett a 
nemzetgazdasági átlagkereset 

3,5-szöröse lenne. A főpolgár-
mester fizetése a nemzetgaz-
dasági átlagkereset 6-szorosa 
lenne, a megyei jogú városok 
polgármesterei, illetve a fővá-
rosi kerületek polgármesterei 
a nemzetgazdasági átlagke-
reset 4,5-szeresét, míg a vár-
megyei közgyűlések elnökei 
ezen összeg 4-szeresét kap-
nák illetményként.

Dr. Navracsics Tibor első-
ként dr. Takács Árpád főispán-
nal, illetve a járási hivatalveze-
tőkkel egyeztetett, majd Dan-
kó Béla, Erdős Norbert, Her-
czeg Tamás és dr. Kovács Jó-
zsef országgyűlési képviselő-
vel, illetve Bányai Gáborral, a 
dél-alföldi régió gazdaságfej-
lesztési zóna komplex fejlesz-
téséért felelős kormánybizto-
sával tanácskozott. Délután a 
Békés vármegyei települések 
polgármesterivel osztotta meg 
gondolatait.

Október 7-én, a Békéscsa-
bai Jókai Színház Vigadó 
termében tartotta alakuló 
ülését Békés Vármegye Ön-
kormányzatának Közgyűlé-
se. A grémium tagjai esküt 
tettek és átvették esküokmá-
nyaikat. 

A Fidesz-KDNP 9, a Mi Hazánk 
3, a Momentum és a DK pedig 
2–2 mandátumot szerzett a Bé-
kés vármegyei közgyűlésben. 
A vármegye közgyűlésének 
tagjai: a Fidesz-KDNP részé-
ről Molnár Sándor, dr. Onody 
Gyula, Kónya István, Mucsi 
András, Szebellédi Zoltán, Far-
kas Tamás, Szegedi Balázs, 
Lehóczkiné Timár Irén Mária 
és Seres Péter; a Mi Hazánk 
képviseletében Földesi Mihály, 
Schultz Gábor és Vidó Attila; 
a Momentum részéről Németh 
Sándor és Kátai Attila; a DK 
képviseletében Szabó Jánosné 
és Molnár Gábor. Az alakuló 
ülésen a közgyűlés tagjai minő-

sített többséggel Molnár Sán-
dort választották meg elnök-
nek. Székfoglaló beszédében a 
vármegyei elnök megköszönte 
a bizalmat és ígérte, hogy az 
eskühöz híven végzi feladatait. 

– Összefogással szeretnénk 
tovább folytatni azt a mun-
kát, amelyet az előző testület 
megkezdett a vármegye fejlő-
dése érdekében. Békés vár-
megye kiváló adottságokkal 
rendelkezik és vannak még 
kiaknázaltlan lehetőségek. Nyi-
tottak vagyunk minden javas-
latra, és fontos, hogy ne váljon 
a vármegyei közgyűlés politi-
kai csatározások színterévé – 
hangsúlyozta az elnök.

Október 17-én rendkívü-
li ülést tartott a vármegyei köz-
gyűlés, ahol a képviselők dön-
töttek a Szervezeti és Műkö-
dési Szabályzatáról, továbbá 
az alelnököket, tanácsnoko-
kat választották meg és meg-
alakultak a bizottságok is. Mol-
nár Sándor elnök javaslatára a 

közgyűlés megválasztotta Sze-
gedi Balázst és dr. Onody Gyu-
lát főállású alelnöknek, míg 
társadalmi megbízatású alel-
nöknek Márjalaki Józsefet. Ta-
nácsnok lett Seres Péter, Kó-
nya István, Lehóczkiné Tímár 
Irén Mária, Farkas Tamás és 
Mucsi András. A Pénzügyi Bi-
zottság elnöke Földesi Mihály, 
alelnöke Kónya István, tagjai 
Seres Péter, Farkas Tamás és 
Molnár Gábor lett. Az Ügyren-
di Bizottság elnöke Szebellédi 
Zoltán, alelnöke Farkas Tamás, 
tagjai Szabó Jánosné, Németh 
Sándor és Mucsi András. A Te-
rületfejlesztési Bizottság elnö-
ke Kónya István, alelnöke Far-
kas Tamás, tagjai Seres Pé-
ter, Vidó Attila és Kátai Attila. 
A Társadalmi Kapcsolatok Bi-
zottság elnöke Mucsi András, 
alelnöke Schultz Gábor, tag-
jai Lehóczkiné Tímár Irén Má-
ria, Szebellédi Zoltán, Németh 
Sándor, Szabó Jánosné és Kó-
nya István.

Megalakult a Békés vármegyei közgyűlés

Békés vármegyébe látogatott Navracsics Tibor közigazgatási és területfejlesztési miniszter

– Sokáig foglalkoztatta a 
közvéleményt, hogy a Moz-
gáskorlátozottak Békés Me-
gyei Egyesülete már nem tud-
ja vállalni egyes gondozottak 
nappali ellátását. Milyen meg-
oldás született ez ügyben? 

– Ahogy sokan tudják, a 
Mozgáskorlátozottak Békés 
Megyei Egyesülete Napra-
forgó Központ Fogyatékosok 
Nappali Intézménye azoknak 
a fogyatékkal élőknek a nap-
pali ellátását szüntette meg 
Békéscsabán, akik már fel-
nőtt korba léptek. Ezt a kötele-
ző önkormányzati feladatot – a 
város és az egyesület közötti 
együttműködési szerződés ér-
telmében – éveken át az egye-
sület végezte. Most viszonylag 
rövid határidővel ezt a szer-
ződést mondta fel az egyesü-
let. Az önkormányzat termé-
szetesen nem tehetett mást, 
mint hogy elfogadja a döntést. 
Gyorsan sikerült megoldást ta-
lálni a helyzet kezelésére. A 
Békéscsabai Kistérségi Egye-
sített Szociális Központ egyik 
városi egysége, konkrétan a 
Mokry Utcai Idősek Klubja le-
hetőséget biztosít arra, hogy 
az a hét személy, akinek ilyen 
típusú nappali ellátásra van 
szüksége, ott tölthesse a min-
dennapjainak azt a szakaszát, 
amelyben a szüleik, gond-
viselőik szerint támogatásra 
van szükségük. Villámgyorsan 

mű ködésbe lépett a rendszer, 
ehhez arra volt szükség, hogy 
új munkatársakat vegyenek 
fel, és a klubot alkalmassá te-
gyék az ellátottak fogadására. 
Szerencsére nagyjából adott 
volt a lehetőség arra, hogy egy 
nagyobb és egy kisebb helyi-
séggel kialakítsák azokat a te-
reket, ahol már fogadni tud-
ják az érintetteket. A kormány-
zattal folytatott tárgyalásaink 
eredményeként, egy norma-
tíva fölötti, 6 millió forint támo-
gatást kap az önkormányzat 
azért, hogy ezt a feladatot el 
tudja látni. Az igazsághoz hoz-
zátartozik, hogy sokféle köte-
lező szociális feladatot lát el a 
város. Vannak olyan területek, 
ahol erre elég a normatíva, és 
vannak olyanok is, ahol nem. 
Viszont így, hogy egy komplex 
intézményben kaptak helyet a 
gondozottak, Békéscsaba pe-
dig a normatívát kiegészítő tá-
mogatáshoz jutott, a problé-
ma megoldódott. Beszéltem a 

fenntartóval, beszéltem az in-
tézményvezetéssel és tartom 
a kapcsolatot a szülőkkel is – 
úgy tűnik, az érintettek számá-
ra elfogadható módon rende-
ződött a helyzet. 

– Várható-e, hogy a későb-
biekben nő az erre a feladatra 
adható normatív támogatás? 

– A kérdés azért jogos, mert 
azokon a területeken, ahol 
nem elegendő a normatíva, ott 
annak az emelése lenne a leg-
jobb megoldás. Nem vagyok 
biztos abban, hogy a teljes fel-
adatellátást fedezi ezen a rész-
területen a következő évi nor-
matíva, de dolgozunk rajta. A 
Belügyminisztériumban az il-
letékes államtitkárral, helyettes 
államtitkárral, valamint a szak-
mai csapattal több körben tár-
gyaltam erről. Remélhetőleg 
előbb-utóbb a normatíva reál 
értéke növekszik, hogy köny-
nyebb legyen ezt a kötelező 
feladatot ellátni.

Mikóczy Erika

Megoldódott a fogyatékkal élők 
nappali ellátása Békéscsabán
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Hogyan gyűjtsem helyesen a konyhai 
zöld- és élelmiszerhulladékot? 

Kérdések és válaszok a gyűjtésről

Fogyasztói vélemények a 2024 májusában lefolytatatott 
konyhai zöld- és élelmiszerhulladék gyűjtésére irányuló 
kutatás alapján: 

„Hát, mi kb. másfél évvel ezelőttig mindent beledobáltunk a komposztba, csakhogy az 

nagyon büdös volt, elegünk lett és ment minden vissza a sima kukába. Most ez tök jó, 

hogy gyűjthetjük külön, és hetente elviszik!”

„Így jobban látom, hogy mennyit pocsékolunk! Nem nagy mennyiség, de azért eszembe 

jut, hogy ‘Úristen, ezt mind megvettük, pénzt adtunk ki rájuk és most meg itt van 

a kukában.’ Ez így azért más, mint amikor apránként repült egy kifli a kukába.”

„Én gyerekként vidéken éltem. És ott aztán tényleg mindent külön kellett gyűjteni,

 hogy felhasználhassuk. Ez annyira belém ivódott, hogy nem is gondolkodom rajta, 

csak csinálom.”

1. Mi lesz az összegyűjtött konyhai zöld- és élelmiszerhulladékkal? 
Hova viszi a kukásautó? 

A konyhai maradék is újrahasznosítható, ezért értékes alapanyag. Ha ezt a típusú 
szemetet a vegyes kukába dobjuk, a hulladék anyagában nem hasznosítható. Amennyi-
ben a konyhai zöld- és élelmiszerhulladékot megfelelően, elkülönítve gyűjtöd, a kukád 
tartalma biogázüzembe kerül, amiből energia és növényi tápanyag lesz.  Egy kis 
odafigyeléssel sokat tehetsz azért, hogy az élelmiszer újrahasznosuljon. 

2. Milyen gyakran viszik el a kukát?

A 120 literes kukákat június és október között heti kétszer, a hidegebb időszakban 
pedig heti egyszer üríti a területi szolgáltató. Budapesten egész évben heti kétszeri 
ürítéssel viszi el a kukásautó a konyhai zöld- és élelmiszerhulladékot. A gyakori ürítés 
célja, hogy az összegyűjtött élelmiszer csak rövid ideig legyen a háztartásoknál, meleg 
időben ne tapasztaljanak a lakók kellemetlen szagokat. Ehhez az is szükséges, hogy a 
lakásból gyakrabban kerüljön a nagy kukába a gyűjtött hulladék, ne csak akkor, amikor 
megtelik az 5 literes edény.

3. Mikor mossák a kukákat? Lehet-e plusz mosást igényelni? 

A MOHU vállalta a 120 literes kukák mosását március 1-től november 30-ig havonta 
egyszer. Amennyiben szükséges, a területi szolgáltatónál lehet plusz mosást igényelni 
térítés ellenében az év bármely időszakában ( 5 fok feletti időjárás esetén). 

4. Nem kaptam 5 literes edényt kihez forduljak?

Amennyiben a társasházban van lehetőség az elkülönített gyűjtésre – megtalálható a 
120 literes „barna” kuka, de nem kaptál 5 literes gyűjtőedényt, fordulj a területi 
szolgáltatóhoz, aki biztosítja számodra a „kis kukát”.  

5. A társasházban nem lett kihelyezve 120 literes kuka. Mit tegyek, ha én 
szeretnék részt venni a gyűjtésben?

Vedd fel a kapcsolatot a közösképviselővel, aki a területi szolgáltatót kell, hogy keresse, 
annak érdekében, hogy meg tudja igényelni a szolgáltatást. Fontos, hogy a konyhai 
zöld- és élelmiszerhulladék gyűjtése nem kerül plusz költségbe a társasházaknak, azt 
plusz szolgáltatásként vezette be a MOHU. 

6. Hogy érem el a területi szolgáltatómat? 

Ha nem vagy biztos benne, hogy mely területi szolgáltatóhoz tartozol, segít a számlale-
vél, vagy a MOHU oldalán található szolgáltatókereső, ahol városra szűrve pillanatok 
alatt megtalálod, kihez tudsz fordulni. 

7. További kérdéseim vannak, hova fordulhatok? 

Ha további kérdésed van, azt felteheted a MOHU weboldalán. 
Az itt beérkező kérdésekre, észrevételekre folyamatosan 
válaszolunk a felületen.
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Tájékoztatás a konyhai 
zöld- és élelmiszerhulladék
gyűjtés eddigi tapasztalatairól

Újrahasznosítjuk.
Közösen.

uj_bio_szorolap_PRINT_A4_bleed_5mm.pdf   1   8/13/2024   9:23:16 AM

Tájékoztatás a konyhai 
zöld- és élelmiszerhulladék
gyűjtés eddigi tapasztalatairól

Újrahasznosítjuk.
Közösen.

uj_bio_szorolap_PRINT_A4_bleed_5mm.pdf   1   8/13/2024   9:23:16 AM



BÉK ÉSC SA BA I 
találkozások A csabai élet eseményei

Csabai Mérleg

Békéstáji tárlat
Az év színe: Peach Fuzz

Scholtz Endre a Párizsi Magyar Katolikus Missziónál állít ki

Huszonnegyedik alkalommal 
rendezték meg a békéscsa-
bai, valamint a megyeszék-
helyhez kötődő képzőművé-
szek, alkotók éves tárlatát, 
a Csabai Szalont. A Csaba-
gyöngye Kulturális Központ 
Panoráma termében 35 alko-
tó 50 festménye és 9 szobra 
kapott helyet. 

A tárlat megnyitóján Szente 
Béla, a Csabagyöngye igaz-
gatója köszöntötte a megje-
lenteket. Megjegyezte, hogy 
a Csabai Szalon egyfajta ün-
nepséggé nőtte ki magát az 
idők folyamán. A tárlat alkal-
mas arra is, hogy művészek 
találkozzanak, beszélgesse-
nek, inspirálódjanak, meg-
mutassák az új alkotásaikat, 
illetve felvázolják, hogy az 
adott pillanatban éppen mi 
foglalkoztatja őket. 

A Csabai Szalon kiállítást 
Farkas Wellmann Éva József 
Attila-díjas költő nyitotta meg. 
Mint mondta, az alkotásokon 
láthatók közeli és távoli tájak, 
pillanatok, benyomások, láto-
mások, nonfiguratív ábrázolá-
sok, kreatív ötletek, amelyek 
elvont és szimbolikus össze-
függéseket is elénk tárnak. 

Elárulta azt is, hogy szinte 
rajongóként állt a művészek 
előtt a megnyitón. 

– Az összes alkotást végig-
nézhettem már korábban, és 
mély benyomást tettek rám. 
Úgy gondolom, hogy egy köl-
tő, író, vagy egy képzőmű-
vész alapvetően nem gondol-
kodik másként, csak az eszkö-
ze más. Minden alkotó ugyan-
onnan merít, és ugyanazokat a 
logikákat, összefüggéseket is-
meri fel. Éppen ezért nagyon 
fontos, hogy ezek a más-más 

eszközök, de ugyanaz az al-
kotói logika találkozzanak egy-
mással – hangsúlyozta a Jó-
zsef Attila-díjas költő.

Mészáros Sándor festőmű-
vész és divattervező két alko-
tásával találkozhatunk a  Csa-
bagyöngye tárlatán. 

– A mondanivalója ennek a 
két képnek filozofikus. Az egyik 
képem a Van és nincs címet vi-
seli, ami egy magányos em-
ber érzéseit ábrázolja. A má-
sik alkotás a Kora reggel címet 
kapta, amelyet egy élményem 

alapján dolgoztam fel. Egy reg-
gelen két asszony beszélgeté-
sét figyeltem, és nagyon meg-
tetszett, hogy az egyikük egy 
igazi talpraesett karakter, a 
másik személy pedig mintha 
idecsöppent volna a múlt szá-
zadból, őt egy úrinőnek kíván-
tam megfesteni – fogalmazott 
az alkotó. 

A tárlatot december 10-éig 
tekinthetik meg az érdeklő-
dök az intézmény nyitvatartá-
si idejében. 

Csiffáry Zsuzsanna

Harmincöt művész mutatja be ötvenkilenc alkotását

Megnyílt a Csabai Szalon

Scholtz Endrének a legutób-
bi tárlata néhány évvel ez-
előtt, A fény palettája cím-
mel volt látható a Munkácsy 
Mihály Múzeumban. A kép-
zőművész a festészetében 
töretlen, aktívan alkot peda-
gógusi munkája mellett, ok-
tóberben pedig Párizsban 
nyílt kiállítása, a Párizsi Ma-
gyar Katolikus Misszió épü-
letében. 

Scholtz Endre a Rózsa Ferenc 
Gimnáziumban érettségizett 
– ott Mladonyiczky Béla volt a 
rajztanára –, majd Szegeden 
szerzett földrajz- és rajztanári 
diplomát. Mestereinek Ta-
kács Győző keramikusmű-
vészt, Mladonyiczky Béla 
szobrászművészt és Cs. Pataj 
Pál festőművészt tekinti.

– Elég impulzív ember va-
gyok, mindig is az voltam. Alig 
húszévesen úgy hívtak: Pa-
pa, a gesztuskirály. Számom-
ra nagyon fontos a stílus, a 
modor és a gesztus. Ezek jel-
lemzik az alkotói attitűdömet. 
Gyorsan dolgozom, úgy hi-
szem, ha az ember összponto-
sít, akkor a színek frissek ma-
radnak a vásznon. A mestere-
im mindig is mondták, hogy so-
kan tudnak festeni, csak nem 
tudják, mikor kell abbahagyni 
– fogalmazott.

A festőművész elmondta, 
hogy az impresszionizmus, 
Édouard Manet és Claude Mo-
net francia festők nagy hatás-
sal vannak rá. Az alkotói folya-
mataiban ők inspirálják és az 
ő ecsetkezelési módszereiket 
alkalmazza. 

– Nagy festőnk, Munkácsy 
Mihály stílusából is merítek 
olykor-olykor, de számom-
ra a franciák könnyedebbek. 
Ezért is választottam Párizst 
a következő kiállításom szín-
teréül, hiszen ez a környe-
zet a festészet melegágya 

– fogalmazott Scholtz Endre 
festőművész.

A művész galériájában ar-
ról is szót ejtettünk, hogy har-
minc évvel ezelőtt is volt egy 
tárlata Franciaország fővá-
rosában. Mint mondta, akkor 
ötven diákjával utaztak ki az 

országba. Akkor Szőke Já-
nos és Habsburg Ottó segí-
tett neki a helyszín kiválasz-
tásában. Mint mondta, koráb-
ban egyszerűbb volt a kiuta-
zás, a mostani tárlatot már 
egy éve szervezik. Az alko-
tó több mint húsz munkájából 

álló kiállítás szentmisével 
kezdődött, majd a tárlatot 
Habsburg György, Magyar-
ország párizsi nagykövete 
nyitotta meg október 20-án 
a Párizsi Magyar Katolikus 
Misszió épületében.

Csiffáry Zs.

A Békéstáji Művészeti Tár-
saság alkotóinak munkáiból 
nyílt kiállítás a Csabagyön-
gye Kulturális Központban 
október 18-án. A magyar fes-
tészet napja alkalmából élet-
re hívott tárlat középpont-
jában a 2024-es év színe, a 
Peach Fuzz áll.

Varga Tamás alpolgármester 
a megnyitón kiemelte: a Bé-
késtáji Művészeti Társaság 
mostani tárlatának a célja, 
hogy felhívja a figyelmet a 
művészet és a festészet je-
lentőségére, a művészek 
elhivatottságára. Ezúttal a 
magyar festészet napja és 
az év színének feldolgozása 
inspirálta az alkotókat. A bé-
késcsabai társaság munkás-
sága országos tekintetben is 
egyedülálló, mivel a művé-
szek már ötödik éve állítanak 
össze kiállítást az év színé-
hez kapcsolódóan.

– Az író sem szereti, ha a 
fiókban maradnak a legújabb 
alkotásai. Számunkra ezek a 
kollektív vagy egyéni kiállítá-
sok adják meg a lehetőséget 
arra, hogy megmutassuk az 

érdeklődőknek, mivel foglal-
kozik társaságunk – osztotta 
meg Gnandt János, a társa-
ság korábbi elnöke.

A Pantone 2024-es év szí-
ne a Peach Fuzz lett, ami a 
bézs, az őszibarack és a ró-
zsaszín lágy, de ugyanak-
kor erőteljes keveredése. A 
Peach Fuzz egy fiatalos, op-
timista, meleg és gyengéd 
szín. Ván Hajnalka művé-
szettörténész elmondta: az 
idei színválasztás nagyobb 
kihívást jelenthetett a festők 
számára. 

– A főbb színeknek általá-
ban kötött szimbolikájuk és 
jelentésük van. A Peach Fuzz 
alapvetően lágy szín, most 
mégis dominálnia kellett az 
alkotásokban, hiszen ez az 
árnyalat a tárlat névadója. 
Az ebből eredő ellentmondás 
miatt ez nehéz feladat volt a 
festők számára, de az ered-
mény magáért beszél – véle-
kedett a művészettörténész.

A kiállítást a Csabagyön-
gye Kulturális Központ Bé-
késtáji Galériájában tekinthe-
tik meg az érdeklődők.

Osgyán Ágnes
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APRÓHIRDETÉ SEK
• Matematikából korrepetálás középiskolásoknak, 

általános iskolásoknak. Telefon: 70/392-0459.

• Békéscsabán, a Tessedik utcában 235 négyzetméteres, 
több generációnak is alkalmas családi ház, 768 
négyzetméteres telken eladó. A ház az utcafronton üzlet 
kialakítására is alkalmas, parkolóval. Telefon: 30/935-7274.

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom. 
Telefon: 06-70/397-2051.

• Eladó Békéscsaba belvárosában egy 63m2 üzlethelyiség. 
Telefon: 30/935-7274.

SZÉPKORÚAK

Liker Mihályné (90)

90

A Magyar Honvédség éven-
te három alkalommal szervez 
országos hadisír-karbantartási 
programot, melynek egyik al-
kalma a halottak napjához kö-
tődik. Békéscsabán, a Tabá-
ni evangélikus temetőben, ok-
tóber közepén mintegy 30 kö-
zépiskolás és két, a kadétprog-
ramban részt vevő fiatal közre-
működésével gondozták a má-
sodik világháborús katonák 

nyughelyét és környékét. Mint 
azt Juhász László százados 
elmondta, a Tabáni temetőben 
több, mint 130 katonát temet-
tek el, legtöbbüknek nincs sír-
kővel jelölve a nyughelye. A te-
rületet cserjék és fák nőtték be, 
most ezeket is rendbe tették a 
Vitéz Fekete Imre 101. Terület-
védelmi Zászlóalj katonái, va-
lamint a Szent-Györgyi és a 
Kemény diákjai.

Hősi halottak sírjait gondozzák a diákok

A Békéscsabai Városvédő 
és Városszépítő Egyesület 
koszorúzással emlékezett 
meg Rell Lajos gimnázium- 
és múzeumigazgatóról a 
közelmúltban, a Berényi úti 
evangélikus temetőben. 

Ugrai Gábor, az egyesület 
elnöke úgy fogalmazott: Rell 
Lajost rendkívül sokoldalú 
emberként ismerték. Ő volt az 
egyik, aki idehozta a Kossuth 
szobrot, ő volt a Munkácsy Mi-
hály Múzeum első igazgatója, 
de önkormányzati képviselő-
ként is dolgozott. Ő intézte, 
hogy festőóriásunk hagyatéka 

idekerüljön, valamint az evan-
gélikus nőegylet jegyzője is ő 
volt, és rengeteget publikált. 
1924-ben, amikor Rell Lajos a 
pedagógusi munkásságának 
25. évfordulóját ünnepelte, a 
Körösvidékben több cikk tag-
lalta, hogy nemcsak a diákok, 
hanem a kollégák is nagyon 
szerették. 1936-ban ment 
nyugdíjba, noha a kollégái kö-
nyörögtek, hogy maradjon. Azt 
követően itt volt még a város-
ban, továbbra is aktív közéleti 
szereplőként. 1944-ben Szek-
szárdra költözött a fiához; ott 
a helyi középiskolában tanított 
egy ideig, és ott halt meg 1952-

ben. Maradványait hazahozták  
Békéscsabára. 

Jaminában utca, az evan-
gélikus gimnáziumban em-
léktábla, a csabai hírességek 

sétányán egy kő őrzi az emlé-
két, végső nyughelye a Berényi 
úti temetőben van, ahol most 
koszorút helyeztek el. 

Such Tamás

A pedagógus kollégák könyörögtek, hogy maradjon 

150 éve született Rell Lajos

Az Erzsébethelyi Általános Iskola diákjai leshettek be a szín-
falak mögé a Békéscsabai Médiacentrum (BMC) szerkesztő-
ségében október 21-én. Varga Diána főszerkesztő-helyettes 
irányításával megismerhették a Behir.hu, a 7.Tv és a Csabai 
Mérleg háttérmunkálatait, valamint betekintést nyertek az új-
ságírás és a tévés szakma rejtelmeibe. 

Iskolások a szerkesztőségben

A jövő híradósai

Szabó Imre (90)

90
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TEGYEN WEBSÉTÁT BÉKÉSCSABAI ÁRUHÁZUNKBAN!

www.ujhazbodrogi.hu/bekescsaba.html

A Csabagyöngye Kulturális 
Központban köszöntötte Bé-
késcsaba önkormányzata a 
díszdiplomás pedagóguso-
kat október 17-én. A rendez-
vényen a gránit-, vas-, gyé-
mánt-, és aranydiplomás 
pedagógusok munkáját is-
merte el a városvezetés.

Herczeg Tamás országgyű-
lési képviselő kiemelte, hogy 
a díszdiplomás pedagógusok 
több generációt tanítottak és 
neveltek az évtizedek alatt, 
ami elismerésre méltó. 

– Fontosak ők nekünk, 
amikor gyermekek vagyunk, 
amikor szülőként a gyer-
mekeinket visszük óvodába 
vagy iskolába, és az egész 
társadalom számára fonto-
sak azok az értékek, amelye-
ket ők adnak át. Örülök, hogy 

Békéscsaba évről évre sort 
kerít a díszdiplomás peda-
gógusok köszöntésére – fo-
galmazott az országgyűlési 
képviselő.

Szarvas Péter polgármes-
ter hangsúlyozta: a város 
vezetői már a rendszervál-
tás után fontosnak tartották, 
hogy évente egy alkalommal 
külön ünnepségen köszönt-
sék a város oktatási, neve-
lési intézményeiből nyugál-
lományba vonult, 50, 60, 65, 
70, 75 éve diplomát szerzett 
pedagógusokat.

– Amikor visszagondolunk 
azokra a fontos személyek-
re, akiknek a mostani éle-
tünket köszönhetjük, akkor 
biztos, hogy az óvodapeda-
gógusaink, az oktatóink, ta-
náraink az eszünkbe jutnak, 
mert egy rendkívül fontos 

életszakaszban kaptunk tő-
lük bölcsességet, tanítást, 
segítséget, támogatást – tet-
te hozzá Szarvas Péter.

Az ünnepségen köszöntöt-
ték azokat a pedagógusokat, 
akik a díszdiplomáikat a kép-
zőintézményüktől vehették át. 

Gránitdiplomás – 75 éve 
szerezte meg a diplomáját: 
Uhrin Györgyné.

Vasdiplomások – 65 éve 
kaptak diplomát: Ijjas Lajos-
né, Kovács Mártonné, Krett 
Györgyné, Lenkefi Konrádné, 
Uhrin Györgyné.

Gyémántdiplomások – 60 
éve szerezték meg diplomá-
jukat: Angyal Imréné, Balázs 
Imréné, Bikádi Pálné, Bujdo-
só Imréné, dr. Beraczka Ist-
vánné, dr. Bőke Gyuláné, 
dr. Wébel Dezsőné, Fábián 
Gáborné, Lehoczki László 

Mihály, Miklyáné Fejes Gab-
riella, Nánási Jánosné, Ne-
mes Lászlóné, Némethné 
Olaszi Mária, Povázsayné 
Tóth Éva, Szalai Ilona Lenke, 
Szántó Istvánné, Ulbert Ist-
vánné, Valaczkainé Pettendi 
Mária, Vida Mihályné.

Aranydiplomások – 50 
éve kaptak diplomát: dr. 
Beraczka Istvánné, dr. Jároli 
József István, Duray Mik-
lósné, Erdős Tiborné, Fe-
keténé Szabó Katalin, Gel-
lén Katalin, Koszna György-
né, Mácsainé Galli Magdolna 
Edit, Miklós András Mihály-
né, Nagy Gyuláné, Nagyné 
Bielik Ágnes, Pálmainé Szil-
ágyi Katalin, Petrovszki Pál-
né, Plavecz Jánosné, Rébeli-
Szabó Attiláné, Traciuc Geor-
gia Manuela.

Gulyás Gergő

A Békéscsabai Andrássy 
Gyula Gimnázium és Kollé-
gium idén is csatlakozott az 
Erasmus Days programso-
rozathoz. Ennek részeként 
október 16-án iskolai Eras-
mus napot tartottak, október 
17-én részt vettek egy nem-
zetközi online konferencián, 
október 21-én pedig bázis-
intézményi programot szer-
veztek.

Bereczki Márta, az Erasmus 
programért felelős koordiná-
tora elmondta, hogy az Eras-
mus+ programok kiemelt jelen-
tőséggel bírnak a Békéscsabai 
Andrássy Gyula Gimnázium és 
Kollégium idegennyelvi stra-
tégiájában. Beiskolázási tevé-
kenységük szerves részét ké-
pezik az Erasmus pályázatok. 

– Intézményünkben 2016 
óta működik sikeresen az 
Erasmus program. Folyamato-
san bővülő partnerhálózatunk 
révén 2022-től a diákok szá-
mára is megnyílt a lehetőség, 
hogy külföldi tanulmányúton 

vegyenek rész. Így a külön-
böző iskolarendszerek, kultú-
rák és szokások megismeré-
se mellett fejlődik a nyelvtudá-
suk, nyitottabbá és magabiz-
tosabbá válnak a nemzetközi 
környezetben, valamint életre 
szóló élményekkel és barátsá-
gokkal gazdagodnak – mondta 
el Bereczki Márta.

Az Erasmus program ajtó-
kat nyit a világra, pozitív ha-
tása elvitathatatlan. A diákok 
a belső pályázati rendszer tá-
masztotta követelményeknek 
megfelelve vehetnek részt a 
program további megvalósítá-
sában és juthatnak ki végül a 
projektben meghatározott kül-
földi intézményekbe.  A gim-
názium az eddig megvalósult 
finn-, olasz-, török- és észtor-
szági programjukat követően 
számos új lehetőséget kíván 
teremteni a diákok számára. 
Terveik között szerepel part-
neriskolai kapcsolat kialakítá-
sa szlovén, valamint szlovák 
gimnáziumokkal. 

Fajó Attila

Bővülő partnerhálózat

Erasmus napok
„Fontos életszakaszban kaptunk tőlük bölcsességet, tanítást”

Díszdiplomás pedagógusokat köszöntöttek

Október 12-től kezdődően, 
kéthetente szombatonként, 
6-tól 14 óráig a Csabai Ízek 
Vásárával, a térségi kister-
melők, kézművesek porté-
káival, és más meglepeté-
sekkel várja a vásárlókat és 
a látogatókat a csabai piac. 

Mézek, lekvárok, friss zöld-
ségek, zamatos gyümölcsök, 
illatgyertyák, fazekas reme-
kek, erdélyi finomságok, ízes 
kolbászok, valamint paprikás 
és chilis különlegességek 
lesznek a kínálatban. Mint azt  

Dénes Lajos, a piacot mű-
ködtető Békéscsabai Vagyon-
kezelő Zrt. igazgatóságának 
elnöke elmondta, kiemelten 
foglalkoznak a piaccal, ahol 
még vannak kiaknázatlan le-
hetőségek. Keresték azokat 
a lehetőségeket, amelyekkel 
jobban megszólíthatják a bé-
késcsabai vásárlóközönséget. 

– Felvettük a kapcsola-
tot a környékbeli, a régióban 
élő és dolgozó kistermelők-
kel, kézművesekkel, ennek 
eredményeként, valamint az 
ő közreműködésükkel sikerült 

megszerveznünk a Csabai 
Ízek Vásárát, amelynek elő-
ször október 12-én adott ott-
hont a piac. A régió kézműve-
sei mellett zenés produkciók-
kal, valamint az ott lévő árusok 
termékeiből látványfőzéssel is 
vártuk a vásárlókat – ismertet-
te Dénes Lajos.

A tervek szerint az év végé-
ig kéthetente rendezik meg a 
Csabai Ízek Vásárát, de a ké-
sőbbiekben akár hetente is le-
het majd. 

– Érdemes ellátogatni ide, 
körülnézni, vásárolni, és a 

parkolástól sem kell tartani, 
hiszen ott a parkolóház a pi-
ac mellett. Nagyon kulturált 
a hely, ráadásul olyan közös-
ségi tér is rendelkezésre áll, 
amely előadások, zenés pro-
dukciók megtartására kiváló-
an alkalmas. Az új vásárcsar-
nok gyakorlatilag plázaszin-
tű vásárlási élményt jelenthet, 
amikor teljesen tele lesz – fo-
galmazott Dénes Lajos, aki-
től megtudtuk továbbá, hogy 
december 1-je és 31-e között 
adventi vásárt is terveznek.

Kintner Nikolett

Csabai Ízek Vására kéthetente a békéscsabai piacon
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BÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ MESÉLŐ MÚZEUM
Mikszáthot próbál a Jókai színház

A Békéscsabai Jókai Szín-
ház izgalmas és változatos 
programokkal várja a közön-
séget. Jelen évadunk sem 
kivétel, hiszen számos új be-
mutatóval készülünk, ame-
lyek minden korosztály szá-
mára élményt nyújtanak. 

Újabb próbafolyamat vette 
kezdetét színházunkban: A 
Noszty fiú esete Tóth Marival 
története a ’90-es évekbe ál-
modva kerül a világot jelentő 
deszkákra november 22-én. 
Az előadást Tege Antal rende-
zi, a két címszerepben Czitor 
Attila és Kiss Viktória játszik. 
Érdekesség, hogy az előadást 
a korszakban tartott dalok te-
szik teljessé. Újdonság lesz a 
díszlet is, hiszen vetítéssel két-
szerezik meg a játékteret. Mik-
száth ismét foglalkoztatja az 
irodalomtörténészeket, hiszen 
a dzsentriregényekre kissé 
más fénytörésben látunk egy 
évszázad távlatából. A Min-
dentudás Színház Egyetemén 
erről beszél november 4-én 18 
órakor Császtvay Tünde iroda-
lomtörténész, muzeológus.

Ritkán adatik meg egy da-
rabnak, hogy félszáz előadást 
megéljen. Erre a közkeletű vé-
lekedésre cáfol rá a Két össze-
illő ember című darab, amelyet 
ötvenedik alkalommal láthat 
a közönség – november 11-
én hétfőn 19 órától jubileumi 

előadáson nézhetik meg, más-
nap 15 órától pedig a máso-
dik ötvenbe lép a Domján Edit 
és Szécsi Pál szerelmét feldol-
gozó, szívhez szóló pillana-
tokban bővelkedő darab Ko-
máromi Anett és Nagy Róbert 
főszereplésével.

November 9-én és 12-én 
visszatér a népszerűségnek 
örvendő Munkácsy, a festőfe-
jedelem című musical, amely a 
magyar képzőművészet egyik 
kiemelkedő alakjának, Munká-
csy Mihály életének állít em-
léket – túlzás nélkül mondjuk, 
hogy bravúrosan. A darab meg-
ismerteti a nézőket a festő éle-
tével, munkásságával és szen-
vedélyeivel, miközben a szín-
ház varázslatos világában él-
hetik át a festő történetét Pus-
kás Dániel, Csonka Dóra és 
Nagy Róbert főszereplésével. 

Hamarosan ismét műsor-
ra kerül Zalán Tibor Idegenek 

és ismerősök című darab-
ja, amely Jókai és Munkácsy 
fiktív találkozása kapcsán az 
identitás, a hazaszeretet és 
a világhír kérdéseit boncol-
gatja. A sokszínű és elgon-
dolkodtató produkciót Her-
czeg T. Tamás rendezte, 
Czitor Attila és Gerner Csa-
ba alakítja a két nagyszerű 
művészegyéniséget.

A visszatérő művek mellett 
különösen népszerűek a Kas-
tély kölcsönbe és a Kígyóma-
rás című darabok, amelyek 
már számos sikeres előadá-
son vannak túl. Mindkét művet 
november 2-áig láthatják.

Gondolunk a kortárs iroda-
lom rajongóira is: a Bárka fo-
lyóirat november 18-án hét-
főn 18 órától mutatja be Dar-
vasi László regényét, a Ne-
andervölgyieket a Művész 
Kávéházban.  

Szeretettel várjuk Önöket!

Kvak Róbert, az orosházi 
Nagy Gyula Területi Múze-
um civil leletfelderítője 2019-
ben, Magyarbánhegyes ha-
tárában, a szántóföldben egy 
rendkívül egyedi, különleges 
leletre bukkant. 

 A Hunyadi Mátyás politikájá-
val szorosan együttműködő, II. 
Pál (1464–1471) kancelláriája 
által kibocsátott, egykoron ok-
levélről csüngő ólompecsétet, 
úgynevezett bullát fedezett 
fel. Mivel Magyarbánhegyes 
a Munkácsy Mihály Múzeum 
gyűjtőterületén fekszik, a lelet 
a mi gyűjteményünket gazda-
gítja. A bulla feldolgozása és 
közlése az Archaeologiai Érte-
sítő hasábjain P. Horváth Vik-
tória régész nevéhez fűzhető, a 
tanulmány a 2020-ban megje-
lent, 145. számban olvasható. 
Az alábbiakban az ő eredmé-
nyeit ismertetjük. 

Szerencsés módon, az egy-
értelműen szándékosan félbe-
vágott, két ólomlapból össze-
illesztett bullának mind párhu-
zamait, mind keletkezésének 
történeti kontextusát, sőt még 
eredeti, ma Rómában megta-
lálható pecsétnyomóját is is-
merjük, így magának a leletnek 
az interpretációja igen ponto-
san végezhető el.

A velencei származású II. 
Pál valódi reneszánsz pápa-
ként részben új, a reneszánsz 

korára jellemző ikonográfi-
ai programmal egészítette ki 
a bullaábrázolást. Az előlapon 
Szent Péter és Szent Pál alak-
ja tűnik fel, azonban immár tel-
jes alakos, trónon ülő pozíció-
ban. A hátlapon pedig – telje-
sen szakítva a korábbi szokás-
sal, mely csupán a pápa nevét 
ábrázolta – a pápa teljes ala-
kos trónoló képe, az őt körülve-
vő két bíboros, továbbá a pápa 
előtt térdelő klerikusok tűnnek 
fel. Ez a kompozíció nem sok-
kal élte túl II. Pál pápát, utódja 
IV. Szixtusz már pontifikátusa 
elején eltörölte azt, visszatérve 
a korábbi, hagyományos ábrá-
zolási módra. 

Ebből a szempontból a 
magyarbánhegyesi lelet egye-
dülálló darab, mellyel meg-
egyező, régészeti kontextus-
ból származó lelet Magyaror-
szágon csupán egyetlen is-
mert. Ez a pécsi székesegy-
ház 1991. évi feltárásakor egy, 
a főoltár alatt feltárt sírban lá-
tott napvilágot. Éppen e bul-
la alapján a sírban fekvő el-
hunytat Jannus Pannoniusszal 

azonosították, aki királyi követ-
ként többször is megfordult II. 
Pál udvarában.

Feltételezhető, hogy a 
magyarbánhegyesi bulla egy, 
a középkori bánhegyesi vonat-
kozású pápai engedélyre lehe-
tett felfüggesztve. Talán össze-
függésbe hozható a 15. szá-
zadban már bizonyosan léte-
ző egyházzal, de erre közvet-
len bizonyíték nincsen. A bulla 
félbevágása az eredeti oklevél 
hatályának elvesztésével hoz-
ható összefüggésbe, azonban 
utóélete, valamint földbe kerü-
lésének körülményei jóval ne-
hezebb rejtvénynek bizonyul-
nak. P. Horváth Viktória azon-
ban kimutatta, hogy a megron-
gált, érvényüket vesztett ólom-
bullákat eltérő funkcióval to-
vább használhatták például 
súlyként vagy bajelhárító, sze-
rencsehozó amulettként. Felté-
telezhető, hogy a bánhegyesi 
ólombulla földbe kerülése is 
a tárgy másodlagos rendelte-
tésű használatával hozható 
összefüggésbe.

Fülöp Máté régész

Egy reneszánsz pápa kettős ólompecsétje 

Fél évszázados a Szigligeti ovi
Alapításának ötvenedik év-
fordulóját ünnepelte a Szig-
ligeti Utcai Óvoda október 
18-án. Az ünnepségen vers, 
néptánc, zene várta a megje-
lenteket, az esemény végén 
pedig retro óvodai kiállítá-
son utazhattak vissza a ven-
dégek a múltba. A rendezvé-
nyen az intézmény falában 
egy időkapszulát is elhelyez-
tek, amelyben pendrive-on, 
digitális képeken az óvoda 
története követhető nyomon 
1974-től napjainkig. 

Az óvodában a közönség 
első soraiban láthattuk Varga 
Tamás alpolgármestert, Her-
czeg Tamás országgyűlési 
képviselőt és Fülöp Csabát, 
a körzet képviselőjét, a főhe-
lyet pedig Balázs Imréné, a 
Szigligeti Óvoda első óvoda-
vezetője számára tartották 
fenn. Az egykori óvodavezető 
felidézte az 1974-es kezdete-
ket, majd az óvoda életének 
fontos állomásait felsorolva 

jutott el a visszaemlékezésé-
ben a 2004-es leköszönéséig. 
Mint mondta, végig jó nevelő-
testülettel, szakértelemmel 
rendelkező kollégákkal dol-
gozhatott. Hozzátette, hogy 
rengeteg gyönyörű emlék fűzi 
az óvodához, de mind közül 
a legfontosabb és legszebb 
a kollégák, a gyermekek és a 
szülők közötti összetartás. 

Varga Tamás aláhúzta, 
hogy Békéscsaba oktatástör-
ténetének fontos bástyái az 

oktatási és nevelési intézmé-
nyek, köztük azok az óvodák, 
amelyek ma is önkormányzati 
fenntartásban működnek. Ki-
emelte, hogy a Szigligeti óvo-
dában olyan alapokat kaptak a 
jelen óvodapedagógusai, ve-
zetői, amelyekre méltán lehet-
nek büszkék, és amelyre jól 
tudtak építkezni. Mindez pedig 
azt a célt szolgálta és szolgál-
ja, hogy a gyermekek boldo-
gan lépjenek be az intézmény-
be, és ott olyan tudást, kompe-
tenciákat kapjanak, amelyek-
kel sikerrel tudnak továbblépni. 

Varga Tamás egy elismerő 
oklevelet is átnyújtott Király-
né Egri Mónika jelenegi óvo-
davezetőnek, aki megjegyez-
te: kollektívájuk valóban egy 
különleges vezérfonál men-
tén tud haladni, amit öröksé-
gül hagytak a korábban ott 
dolgozó munkatársak: mindig 
gyermekcentrikusan, szere-
tettel és tisztelettel fordulnak 
az óvodások és szülők felé.

Bimbó Lajos

Idén ünnepelte alapításának 
75 éves évfordulóját a bé-
késcsabai Szlovák Gimnázi-
um, Általános Iskola, Óvoda 
és Kollégium. Az intézmény 
október 19-én műsorral és 
fotókiállítással egybekötött 
gálaeseményre hívta vendé-
geit és egykori diákjait.

Pecsenya Edit intézményveze-
tő elmondta, 1949. szeptem-
ber 1-jén nyitotta meg kapuit 
a szlovák gimnázium, abban 
az időszakban ez volt a szlo-
vákság egyetlen gimnáziuma 
Magyarországon.

– A szlovák iskola hetvenöt 
éve egy kisebb csoda. Amel-
lett, hogy őrizzük a város szlo-
vák újratelepítőinek emlékét, 
egy modern oktatási intéz-
ményt alakítottunk ki, amely 
az angol nyelv, az informati-
ka világa mellett szlovák nyel-
ven is tanítja a diákjait – fejtet-
te ki Pecsenya Edit, majd a di-
ákok verses-zenés műsora 
következett. 

Bálint József alpolgármester 
aláhúzta, a város vezetése és 
lakosai méltán lehetnek büsz-
kék az intézményre, amely ér-
tékeket, hagyományokat ad át 
pedagógusai révén. Fontos-
nak nevezte, hogy a felnövek-
vő nemzedék itt magas szinten 
megtanulhatja a szlovák nyel-
vet és betekintést nyerhet a 
szlovák kultúrába. 

Az iskola ünnepségén a 
szlovákság több hazai és kül-
földi képviselője is a szónoki 

emelvényhez lépett, és átadta 
a világ szlovákjainak üdvözle-
tét. Hollerné Racskó Erzsébet, 
az Országos Szlovák Önkor-
mányzat elnöke nemcsak az 
intézmény fenntartójának kép-
viseletében volt jelen, hanem 
az iskola egykori diákjaként is. 

– Szerencsés vagyok, hogy 
ide járhattam gimnáziumba, 
és falusi lányként a kollégium 
négy évre a második otthonom 
lehetett. Innen vezetett az utam 
Pozsonyba, egyetemi tanul-
mányaim helyszínére. Majd a 
sors azt is lehetővé tette, hogy 
az Országos Szlovák Önkor-
mányzat elnökeként – amely 
2005 óta az intézmény fenntar-
tója – rendszeresen visszatér-
jek ide – fogalmazott Hollerné 
Racskó Erzsébet.

A vendégeket az ünnep-
ség után egy fotókiállítás várta, 
majd Hornokné Uhrin Erzsé-
betnek, az intézmény volt igaz-
gatójának 75 év című kötetét 
mutatták be. 

B. Lajos

Hetvenöt éves a szlovák iskola
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